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A TARTALOMBÓL

Mármint őt. Mármint 
Szerepi Péter filozófia sza-
kos hallgatót. Péter azt vette 
észre, ha valakivel szóba 
elegyedett, egy idő után 
elbeszélnek egymás mellett. 
Pataki Piroska néni a sarki 
boltból gyakran beszélgetett 
a kedvesnek tűnő fiatalem-
berrel. A baj az volt, hogy 
egy idő után már csak a saját 
testi nyavalyáit sorolta vég 
nélkül. Ha Péter betért Jero-
mos Ágost henteshez, hogy 
két borjúlapocka eladása kö-
zött szót váltson vele valami 
roppant fontos filozófiai kér-
désről, Ágost pár perc múlva 
már kedvenc témájáról, a 
női nem bájairól értekezett 
fennhangon. Ha csütörtö-
könként, szemétszállítós 
napokon megállította egy 
pillanatra Hangácsi Márton 
szemeteskocsi-vezetőt, hiá-
ba vetett fel bármit, Márton 
csak az időjárásról hadovált 
összevissza.

– Talán velem van valami 
gond? – morfondírozott 
Szerepi Péter, s egyre job-
ban emésztette magát. Egy 
idő után már sportot űzött 
a szóba elegyedésből. Pró-
bálkozott a piaci kofákkal, a 
csatornatisztítókkal, a kábel-
tévét bekötő szakemberrel, 
még egy helyi politikussal 
is, de mindhiába. Mígnem 
egyszer rájött, hogy filozófiai 
témákról leginkább taná-
raival és csoporttársaival 
tud jókat diskurálni. Azóta 
boldog ember.

Sosztrik Ákos
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Ölelkező színek
Dobay Zsuzsa festőművész munkáiból nyílt kiállítás október 

7-én a DE Agrártudományi Központjának kisgalériájában. – A 
festészet olyan érzeteket, gondolatokat ébreszt bennünk, melyeket 
szavakkal nem lehet kifejezni. Ezért is megtisztelő, hogy a Koncz 
Galériával kötött együttműködésünk egy újabb állomásaként 
ajánlhatjuk figyelmükbe őszi kiállítássorozatunk második tár-
latának rendkívüli anyagát – fogalmazott Tóthné Kiss Erzsébet 
hivatalvezető a megnyitón. A Böszörményi úti campuson található 
kisgalériában ezúttal a Kaliforniában élő, magyar származású 
festőművész, Dobay Zsuzsa harminc képét láthatja a közönség. A 
tárlat képein keresztül az olasz és a görög tengerpartok, valamint 
angol, amerikai és magyar nagyvárosok hangulatát hozza el a 
közönségnek az 1956-ban emigrált alkotó. A kiállítás október 
30-ig látható az Agrár Múzeum Kisgalériájában.

Díszoklevelek
A BTK és a TTK több mint kétszáz egykori hallgatója vette át 

rubin-, vas-, gyémánt- és aranydiplomáját. 
Hetvenegy egykori diákját köszöntötte a DE Bölcsészettudomá-

nyi Kara október 11-ei, vasárnapi díszoklevél-átadó ünnepségén, 
melyen a 70, 65, 60 és 50 évvel ezelőtt végzettek vehették át rubin-, 
vas-, gyémánt- és arany diplomájukat. – Az egyetem a szimbolikus 
oklevéllel a nemzedékek felnevelésében végzett több évtizedes 
munkát értékeli – mondta Papp Klára, a BTK dékánja, aki felidézte 
a több mint százéves kar történetét, hangsúlyozva, hogy az intéz-
ményben a tanárképzés a kezdetektől meghatározó jelentőségű 
volt, és az elmúlt száz évben szerepe tovább erősödött. Az ünnep-
ségen többek között a Kossuth-gimnázium egykori igazgatónője, 
Szász Lajosné Nagy Erzsébet is átvehette díszoklevelét, az egyetem 
korábbi rektora, Abádi Nagy Zoltán pedig arany diplomájával 
kezében köszönthette az ünneplő közönséget. – Az oktatás és 

képzés mellett a legfontosabb feladatunk, hogy erős, összetartó kari 
közösséget kell formálnunk, ennek a közösségnek pedig Önök is a 
pillérei – fogalmazott Pintér Ákos dékán a TTK díszoklevél-átadó 
ünnepségén. Az ünnepségen 6 vas-, 39 gyémánt- és 86 aranydip-
lomát adtak át az egykori hallgatónak. A díszoklevelek mellett a 
TTK Katedra Díját is átadták azon oktatóknak, kutatóknak, akik 
több évtized, olykor egy egész életpálya során munkájukkal gaz-
dagították a kar oktatási és tudományos életét. A TTK Gyémánt 
Katedra Díjában részesült: Dévai György professzor emeritus, Joó 
Pál nyugalmazott egyetemi tanár, Korompai Gábor nyugalmazott 
egyetemi adjunktus és Lévai Albert nyugalmazott egyetemi tanár. 
A TTK Arany Katedra Díját kapta: Cserpák Ferenc nyugalma-
zott egyetemi adjunktus, Lakatos Gyula nyugalmazott egyetemi 
docens, Mészáros Ilona nyugalmazott egyetemi docens, Nagy 
Ágnes egyetemi tanár, Papp Mária nyugalmazott egyetemi docens 
és Süli-Zakar István professzor emeritus.

Nobel-díjas díszdoktor
Ómura Szatosi japán professzor 

kapta az idei orvosi Nobel-díjat. A 
japán tudós, akit a DE jogelődje, a 
Kossuth Lajos Tudományegyetem 
1991-ben fogadott díszdoktorává, 
az Avermectin nevű gyógyszer fel-
fedezéséért veheti át a legrangosabb 
szakmai díjat. Ómura Szatosi Willi-
am C. Campbell-lel megosztva kapta 
a 2015-ös orvosi Nobel-díjat, azért 
a gyógyszerért, amely a fonalférgek 
által okozott trópusi betegségek – 
többek között az elefántlábúság vagy a folyami vakság – hatékony 
ellenszere. A japán tudós az 1990-es évek elején többször is járt 
Debrecenben, és az itt működő antibiotikum kutatócsoporttal is 
együttműködött. Herczegh Pál, a Gyógyszerészi Kémiai Tanszék 
professzora személyesen is találkozott Ómura Szatosival. – A japán 
szakember hatékonyan kutatja a biológiailag hatásos természetes 
anyagokat, ezt mutatja az a döbbenetes szám is, hogy 1800 tudomá-
nyos publikáció fűződik a nevéhez. Az általa felfedezett Avermectin 
és Ivermectin tananyag a debreceni gyógyszerészhallgatók számára 
is. Ómura Szatosi a DE nyolcadik Nobel-díjas díszdoktora, ám ő 
az első, aki előbb volt az intézmény díszdoktora, és később ítélték 
neki a szakmai kitüntetést. Korábban kémai Nobel-díjat érdemelt ki 
Manfred Eigen, Sir Derek H. R. Barton, Henry Taube, Oláh György, 
fizikai Nobel-díjat Ilja Mihajlovics Frank, míg orvosi Nobel-díjat 
Andrew V. Schally és Sir Paul Nurse.
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Előkelő helyen
Az európai egyetemekre szűkített listán a 255. helyen áll a Deb-

receni Egyetem a U. S. News nevű amerikai rangsorban, amely a 
világ 750 egyetemét állítja sorrendbe. Az összesített listán öt hazai 
intézmény közül a debreceni az 585. helyre került, maga mögé 
utasítva a Budapesti Műszaki és Gazdaságtudományi Egyetemet, 
a Semmelweis Egyetemet és a Szegedi Tudományegyetemet. Az 
Eötvös Lóránd Tudományegyetem a 465. helyezést érte el. Az 
amerikai rangsor az intézmények tudományos elismertsége alap-
ján állította fel a sorrendet, pontozták a kutatási eredményeket és 
a publikációkat, az idézettségi mutatókat, illetve a PhD-fokozatot 
szerzettek számát is megvizsgálták. Erre a listára tavaly csak egy 
magyar egyetem, az ELTE került fel. – A nemzetközi rangsorok 
tükröt tartanak az egyetem elé abból a szempontból, hogy melyik 
az a terület, amelyen nemzetközi összehasonlításában is előkelő 
helyen szerepel, illetve hol kell előrelépni. Mindemellett a hallgatók 
is figyelemmel kísérik a rangsorokat, és ez alapján döntenek egy-
egy intézmény mellett, ezért fontos, hogy a Debreceni Egyetem 
a vidéki egyetemek között a legjobb helyezést érte el – fejtette ki 
Csernoch László, a DE tudományos rektorhelyettese. A képzeletbeli 
dobogóra a Harvard, a Massachusetts Institute of Technology és a 
Berkeley állhatott fel.

Nagyköveti látogatás
Magyarország legnagyobb egyetemeinek vezetői látogattak 

június elején Izraelbe, ahol az ország legjelentősebb felsőokta-
tási intézményeit keresték fel. Egyetemünk részéről Bartha Elek 
oktatási rektorhelyettes volt a delegáció tagja, aki október 9-én, 

pénteken a nyári láto-
gatás tapasztalatairól is 
tárgyalt a DE-re látogató 
Ilan Morral, Izrael Állam 
rendkívüli és meghatal-
mazott nagykövetével. 
A nagykövet elismerően 
szólt a debreceni orvos-
tudományi képzésről. 
Mint mondta: Izraelben 
nagyon jó véleménnyel 

vannak az itt végzett szakemberekről, ugyanakkor szeretnék más 
területekre is – agrár-, bölcsészet-, gazdaság- és természettudo-
mány – kiterjeszteni a már meglévő kapcsolatot. Bartha Elek a 
nyári látogatás tapasztalatai nyomán kifejtette: leginkább a Bar-llan 
Egyetemmel, a Ben-Gurion Egyetemmel és a Haifai Egyetemmel lát 
lehetőséget az együttműködésre, mivel a felkeresett intézmények 
közül méretüket, oktatási és kutatási spektrumukat tekintve ezek 
állnak legközelebb a Debreceni Egyetemhez. 

Professzorok köszöntése
Születésnapjuk alkalmából kö-

szöntötték a Bölcsészettudományi 
Karon a 80 éves Orosz István aka-
démikust és a 75 éves Barta János 
professor emeritust. Kollégák, ta-
nítványok, barátok köszöntötték 
szeptember 29-én a DE Történelmi 
Intézetének meghatározó tanár 
egyéniségeit, akik az egyetem befeje-
zésétől kezdődően a mai napig az in-
tézmény és Debrecen város fejlődését 
szolgálták. – Egész életünket együtt 
éltük, hiszen valamennyien a két 
professzor tanítványai vagyunk – fo-
galmazott Papp Klára, a BTK dékánja 
az ünnepségen, aki barátkozó, érdeklődő és nyíltszívű emberekként 
jellemezte mestereit. – Mindannyian Orosz István és Barta János 
köpönyege alól bújtunk ki – parafrazeálta Dosztojevszkijt Komolay 

Szabolcs alpolgármester, aki 
– maga is történészként – a 
professzor uraktól megszer-
zett tudásért és a Debrecen 
városáért végzett áldoza-
tos munkájukért mondott 
köszönetet egykori taná-
rainak. Az Egyetemes Tör-
téneti Tanszék megbecsült 
professzoraira Imre László 
akadémikus beszédében úgy 

hivatkozott: nekik köszönhető, hogy szellemi-erkölcsi munícióval 
látták el az egyetemistákat, akiknek elfogulatlan és igazságszerető 
jellemükkel mutattak példát egész életükben. Az ünnepségen Orosz 
István és Barta János az Eperjesi Egyetem ezüst medálját vehette át 
Kónya Pétertől, az intézmény rektorától.

Közösen a stressz és az öregedés ellen
Debreceni és szegedi kutatók 

veszik fel a harcot a stressz és az 
öregedés okozta megbetegedések, 
köztük az Alzheimer-kór és a 
cukorbetegség ellen. Az EU által 
támogatott programban 115 szak-
ember részvételével alakítanak ki 
kutatócsoport-hálózatot. Többek 
között a kardiovaszkuláris, daga-
natos megbetegedések és a cukor-
betegség gyógyítására keresnek új 
kezelési módokat, terápiás lehető-
ségeket a kutatók. – Mintegy nyolc 
évvel ezelőtt álltak össze azok az 
innovatív kutatói teamek, amelyek 
az öregedéshez és a stresszhez kapcsolódó kutatásokat végeztek. 
Ezeknek számos kézzelfogható eredménye született, mások mellett 
regisztrált gyógyszer és élelmiszeripari termék is. A 2014–2020-as 
időszakban újabb lehetőséget kaptunk, hogy a kutatócsoportok 
képesek legyenek egy nemzetközi kutatóhálózatot kialakítani. 
A pályázatban hazai és külföldi biokémikusok, biofizikusok, far-
makológusok, gyógyszerészek, klinikusok és agrárszakemberek 
dolgoznak együtt és keresnek újabb terápiás megoldásokat a több 
millió embert érintő betegségekre – ismertette a program részleteit 
Szilvássy Zoltán rektor. A Széchenyi 2020 keretében megvalósuló 
pályázatban a kitűzött célok megvalósítására a Debreceni Egyetem 
és az MTA Szegedi Biológiai Kutatóközpontja által alkotott kon-
zorcium 300 millió forint vissza nem térítendő támogatást nyert 
a TÁMOP „Interdiszciplináris kutatói teamek felkészítése a nem-
zetközi programokban való részvételre a krónikus stresszhez és az 
öregedéshez kapcsolódó betegségek kezelésének új megközelítései 
területén” című projektben.
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Szenátus
Balogh László kinevezésével indult a 

Debreceni Egyetem Szenátusának október 
2-ai ülése. A Sporttudományi Koordinációs 
Intézet új igazgatójának Szilvássy Zoltán rek-
tor adta át az erről szóló dokumentumot, aki 
megjegyezte, hogy a központ stratégiailag 
meghatározó intézet, az egyetem sport-
tudományi oktatásainak és kutatásainak 
alappillére.

Szilvássy Zoltán rektori beszámolójában 
kiemelte: jelentős minőségi változásokon 
ment keresztül az egyetem nemzetközi 
kapcsolataiban: az elmúlt időszakban két 
országgal – Szlovéniával és Kínával – is 
szorosabbra fűzte a szálakat.

– Az Innolife: Healthy Living and Active 
Ageing program nyomán, a szlovén Maribo-
ri Egyetemmel kötött tematikus megállapo-
dást az intézmény. Az együttműködéshez 
kapcsolódóan formálódik egy osztrák–
horvát–cseh–szlovén–magyar összefogás, 
amelynél az országok második legnagyobb 
városai (Graz, Split, Brno, Maribor, Debre-
cen) – melyek mind egyetemvárosok – nagy 
európai programok kapcsán szövetségre 
lépnek egymással. Kínával az agrártudo-
mány és az élelmiszeripar révén kerülünk 
közelebbi kapcsolatba, ugyanis néhány 
napja jelentették be, hogy az ázsiai ország 
megnyitja kapuját a magyar tejexport előtt, s 
hamarosan magas szintű kínai delegáció ér-
kezik Magyarországra, amely egy tejporgyár 
létesítésének lehetőségét vizsgálja, ennek az 
innovációs bázisa lehet a Debreceni Egyetem 
– fejtette ki Szilvássy Zoltán.

A rektor felidézte, hogy szeptember 
elején adták át a Nagyerdei Stadionnál a 
HALL-t, az ország legnagyobb hallgatói 
klubját, amely kiváló példa az egyetem, a 
HÖK és a Campus Kft., valamint a város és a 
stadiont üzemeltető cég együttműködésére.

A migrációs helyzetről szólva Szilvássy 
Zoltán elmondta: a felsőoktatási állam-
titkár a nyár közepén hívta össze a nagy 
egyetemek rektorait, és bejelentette, hogy a 
Magyarországot érintő migrációs problémák 
tudományos igényű kutatására külön alapot 
nyitnak. A Debreceni Egyetem részéről Papp 
Klára, a Bölcsészettudományi Kar dékánja 
tartja a kapcsolatot a minisztériummal, a 
kar Nemzetközi Interregionális Társadalom-
történeti és Néprajzi Kutatóközpontja pedig 
novemberben, a tudomány hónapjában 
Menekülők, migránsok, új hazát keresők 
címmel tudományos konferenciát tart.

  Először szervezett Rekori-Kancellári 
Szemináriumot a Magyar Rektori Konfe-
rencia, ahol bejelentették, hogy idén új, 
az egyetem stratégiai céljait, küldetését 
bemutató intézményfejlesztési tervet kell 
készíteni, amit a januárig felálló konzisz-
tóriumnak kell majd ellenjegyeznie. A 
konzisztóriumba a rektor, a kancellár és a 
hallgatói képviselő mellé három főt delegál 
a minisztérium, s egyik első feladatuk az 
intézményfejlesztési terv elfogadása lesz.

Bartha Elek oktatási rektorhelyettes a 
most induló félév kapcsán számolt be a 
szenátusi ülés résztvevőinek az idei felvé-
teli eredményekről. A téli keresztféléves 
felvételivel, az általános és a pótfelvételi 
eljárásokkal, valamint a külföldi hallgatók-
kal együtt idén 8107 hallgató kezdte meg 
a tanulmányait a Debreceni Egyetemen.

Bács Zoltán kancellár beszámolójában 
kiemelte: az elmúlt időszakban a felső-
oktatási törvény és közalkalmazottak 
jogállásáról szóló törvény is változott, 
ami miatt az egyetemi szabályzatokat is 
módosítani kell.

– Bevezették a mesteroktatói munka-
kört, az egyetemi docenseknél pedig a 
habilitált egyetemi docens kategóriát, illetve 
rövidesen felállnak a konzisztóriumok. A 
törvényváltozások és a tavaszi ÁSZ - ellen-
őrzés tapasztalatai nyomán felülvizsgáljuk 
az intézmény belső szabályzatait – sorolta 
Bács Zoltán kancellár.

Az ülésén címzetes egyetemi tanári cím 
és professor emeritus címek adományozá-
sáról döntött a Szenátus, valamint többek 
között módosították a Debreceni Egyetem 
Szervezeti és Működési Szabályzatát, a 
Karok Működési Rendjét, a Tanulmányi 
és Vizsgaszabályzatot, a Hallgatói Térítési 
és Juttatási Szabályzatot.

 A Szenátus támogatta a hivatásos repü-
lőgép-vezetői alapképzési szak indításának 
javaslatát. A tervezett képzés kapcsán Bart-
ha Elek oktatási rektorhelyettes elmondta: 
évente több ezer új repülőgépet gyártanak, 
ugyanakkor a nagy légitársaságok már 
most is égető pilótahiányban szenvednek, 
ezt a tendenciát ismerte fel a magyar 
kormányzat, amely a Wizz Air légitársa-
sággal közösen megkereste az egyetemet, 
hogy vállalná-e egy ilyen képzés indítását.

– Az elmúlt évben a kormánnyal, a Kül-
gazdasági és Külügyminisztériummal, a 
légitársasággal és a Nemzeti  Közlekedési 
Hatóság Légügyi Hivatalának szakemberei-
vel folyamatos tárgyalásban voltunk, amibe 
bekapcsolódott a Budapesti Műszaki Egye-
tem és a Nyíregyházi Főiskola is. Annyit 
már sikerült elérni, hogy a szakjegyzékben 
szerepel mint új szak, de egyelőre sehol nem 
tudott elindulni. A Pharma-Flighttal kötött 
együttműködési megállapodás nyomán az 
országban egyedülálló módon Debrecen-
ben meglesz a képzéshez a technikai háttér, 
így előnyös helyzetbe kerülhet az intézmény 
– hangsúlyozta Bartha Elek rektorhelyettes.

Ugyancsak támogatták a Manchester 
Metropolitan Universityvel kötött sporttu-
dományi együttműködést, melyet Csernoch 
László tudományos rektorhelyettes és Bács 
Zoltán kancellár írt alá Manchesterben.

– A Debreceni Egyetem májusban 
csatlakozott az alkalmazott kutatások fej-
lesztését támogató CARPE konzorciumhoz, 
melynek vezetője az angliai intézmény. A 
két egyetem számos területen tud együtt-
működni, több olyan projekt is van, amely-
ben jelenleg is együtt dolgoznak a debreceni 
és manchesteri kutatók – tájékoztatott 
Csernoch László rektorhelyettes.

 unideb.hu – TPL
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A mesterséges megtermékenyítés sikerességének növe-
lése, a szív- és érrendszeri, valamint daganatos megbe-
tegedések visszaszorítása a célja a Debreceni Egyetem 
októberben indult projektjének.

Alap- és ipari kutatási eredményekre támaszkodó, korszerű 
orvosi műszerek, valamint klinikai diagnosztikai módszerek és esz-
közök fejlesztésére fókuszál a SCOPIA: Endoszkópos diagnosztikán 
alapuló, szoftverrel támogatott klinikai eszközök fejlesztése című 
projekt, melynek keretében a vizsgálatok az egyszerű mechanikai 
műszerfejlesztés mellett újszerű megvilágítók kifejlesztésére terjed-
nek ki. Az eredmények piaci hasznosítása olyan klinikai területeken 
valósul meg, mint a kardiológia (szívbillentyű megtartását támogató 
műszer), ginekológia (megtermékenyített petesejt beültetése) és 
onkológia (légúti biopszia).

Orvosi-informatikai fejlesztéssel az egészségért
A 640 millió forint össz-

költségű projektnek köszön-
hetően orvosi diagnosztikát 
segítő új eszközök és módsze-
rek jelennek meg, úgymint a 
szívbillentyű megtartását tá-
mogató műszer, a mestersége-
sen megtermékenyített pete-
sejt beültetésének sikerességét 
előrejelző endoszkópos esz-
köz és a virtuális tervezéssel 
támogatott bronchoszkópia 
klinikai alkalmazását célzó 
módszerek. 

„A Szívsebészeti Tanszék, a Szülészeti és Nőgyógyászati Klinika 
és a Nukleáris Medicina Tanszék az egyetemi klinikán egyaránt 
hasznosítani tudja majd eredményeinket. Az anyaméhet különféle 
hullámhosszú fények segítségével tudjuk majd belülről kamerával 
vizsgálni és az eddiginél alaposabban feltárni a szövet állapotát, 
ez nagyban segíti majd a mesterséges megtermékenyítések sike-
rességét, melyek hatékonysága jelenleg kb. 30%-os – tájékoztatott 
Hajdu András projektvezető, az Informatikai Kar tanszékvezetője. 
Hozzátette: egy manchesteri egyetemi kutatócsoport már érdek-
lődik a módszer iránt. 

A Nukleáris Medicina Intézet munkatársa, Emri Miklós szakmai 
vezető is azt hangsúlyozta, hogy az eddigi módszerek, például a 
CT is sok információt adtak, de az új képalkotó eljárásokkal még 
alaposabban tájékozódhatnak az orvosok a beteg állapotáról. Az 
adatok feldolgozását a debreceni szuperszámítógép is segíti majd. 

A sport, és ami körülötte van
Sport és szabályok – a sport a társadalomban címmel ren-
deztek tudományos konferenciát október 9-én az Állam- 
és Jogtudományi és Népegészségügyi Karok.

A téma legkiválóbb, nemzetközileg is elismert szakértői tartottak 
előadást a Debreceni Egyetemen a sport világát több aspektusból 
elemezve. – Négy éve rendezzük „A jogalkalmazás vitatott területei” 
című konferenciasorozatunkat, melynek részeként most a sportot 
állítottuk a középpontba. A konferencián társadalmi, gazdasági 
problémákkal és aktuális jogalkalmazási kérdésekkel egyaránt 

foglalkozunk – mondta megnyitóbeszédében Szabadfalvi József, 
az Állam- és Jogtudományi Kar dékánja, aki azt is hangsúlyozta, 
hogy a kar tavaly akkreditálta, és most indítja sportjogi továbbkép-
zéseit. A képzésekre a piacon komoly igény is van, a hazai sportélet 
megújításának zálogát Muszbek Mihály szakközgazdász – ahogy 
előadásában elhangzott – a kiművelt emberfőben látja. – Magyaror-
szágon komoly probléma van az utánpótlás-neveléssel, hazánknak 
nincs játékosexportja, játékoskereskedelmünk egyenlege mínuszos, 
holott egy évben 350 milliárd forintot fordít Magyarország a sport 
támogatására – figyelmeztetett a szakközgazdász. A hazai sport-
életet a szürkegazdaság is évtizedek óta nehezíti. Sárközy Tamás, 
a Budapesti Műszaki és Gazdaságtudományi Egyetem professzora 
szerint a gazdasági, társadalmi és sportpolitikai érdekek ütköznek. 
A szakember hangsúlyozta: ne legyenek illúzióink, a dopping veze-
tői, edzői segítséggel történik, a korrupció a sportvezetők szintjén 
hatalmasodott el, a fair play pedig egyre jobban háttérbe szorul. A 
sportbalesetek kártérítési jogi megítéléséről Fézer Tamás, a jogi kar 
dékánhelyettese tartott előadást, aki kiemelte: alapvetően a sportte-
vékenység egyfajta beleegyezés egy egészséges szintű károkozásba. 
A terület nehézsége, hogy mi az a pont, amikor ez a belegyezés már 
nem terjed ki a kockázatra.

A tervek szerint a szervezők egy kötetben is összefoglalják a 
konferencia előadásait.

Szabó Laci
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Középkori szabadulójáték, gerincegér, plazmagömb és 
robbanás – a tudomány titkait ismerhették meg a Debre-
ceni Egyetemen szeptember 25-én.

A főépületben nagy sikert aratott a „Ha azt mondom, piros…” 
címmel meghirdetett kiállítás, ahol a könyvektől a cipőkig minden 
piros színben pompázott. Az Umberto Eco regényéhez kapcsolódó 
szabadulójátékra érkezett vendégeket középkori ruhákba öltözve 
várták az Olasz Tanszék munkatársai. A csapatok végigjárták a 
főépület labirintusát, ahol az egyes állomásokon rejtvények vártak 
rájuk. Persze a megfejtés adta a továbbhaladás kulcsát, hogy az utol-
só szobában fény derüljön a rejtély minden részletére. Mindeközben 
az Alkotóházban a kisebbek ólomüvegablakokat színezhettek.

A főépület előtt a Műszaki Karon fejlesztett elektromos kis-
autókat állították ki, a két jármű fölött drón is röpködött ezen 
az estén. Innen indult a kisvonat, amely a különböző helyszínek 
között szállította a gyerekeket és felnőtteket. Többen itt használták 
ki a lehetőséget, hogy közös fotót készítsenek az egyetem kabala-
figurájával, eDÉ-vel.

A kémiai épület zsúfolásig megtelt a látványos kísérletek idejére, 
a tudomány iránt érdeklődő fiatalok láthatták, hogyan fagyasztanak, 
majd törnek porrá a kutatók egy rózsaszálat, sőt azt is megtudhatták, 
hogyan lehet szöget beverni egy banánnal. A szélcsatorna kísérletei 
is sok nézőt vonzottak, a kisebb gyerekek pedig kipróbálhatták 
magukat gyógyszerészként: színes kapszulákat készíthettek.

Az Élettudományi Központ érdekességek sorát vonultatta fel: 
kiderült például, hogyan ver egy vízibolha szíve, hogyan lehet 
webkamerából és legóból mikroszkópot készíteni, hogyan mér-
hetjük meg egy hajszál vastagságát lézerrel, továbbá mi mindenre 
jó a szárazjég és az UV fény.

A Kassai úti campuson a háromdimenziós virtuális rendszerek 
fejlesztésének világába vezették be az érdeklődőket, a látogatókat 
megismertették a gerincegérrel, ami információt nyújt a gerinc 

helyzetéről és mozgékonyságáról, valamint bárki tervezhetett saját, 
egyedi formájú csempét.

Az agrárközpont színházépületében a tartósított, konyhakész 
húsipari termékek alternatíváját nyújtó „sous-vide” technológiát 
mutatták be a fejlesztők, a látogatók megkóstolhatták az azzal kezelt 
gyümölcsöket és húsféleségeket, valamint a szintén az egyetemen 
fejlesztett gluténmentes pékárukat. Megmérhették a gyümölcsök 
és zöldségek antioxidáns-tartalmát, meghatározták ivólevek cukor-
tartalmát, illetve kipróbálhatták a molekuláris gasztronómia egyik 
ágát, a szferifikálást.

Az Atomkiban látványos bemutatót tartottak a kutatók és a 
katonai búvárok a romániai, Retyezát 2014 expedíció élményeiről. 
Bemutatták, hogy a merülések során milyen víz- és üledékmintákat, 
illetve növényi anyagokat gyűjtöttek a 17 méter mély Bukura-tóból, 
illetve szemléltették, hogy az expedíción a katonai búvárok mekkora 
fizikai igénybevételnek voltak kitéve.

A Kutatók Éjszakája több mint nyolcvan programján ötezer 
látogató töltötte estéjét egyetemünkön.

unideb.hu - TH

Beszélgetés Gégény Jánossal, a Deb-
receni Egyetem Prezi nagykövetével.

– Kezdjük a legelején. Aki véletlenül nem 
tudná, mi a Prezi?

– A Prezi egy páratlan, innovatív prezen-
tációkészítő szoftver, ami három fiatal magyar 
kezdő vállalkozásaként indult 2009-ben. Ma 
már két nemzetközi központja van. Egy Bu-

Ötezren a Kutatók Éjszakáján

Happy Zooming Debreceni Egyetem!
dapesten és egy San Franciscóban – és több 
mint ötven millióan használják világszerte.

– Hogyan lettél Prezi nagykövet? 
– Megláttam a hirdetést valamikor 

májusban a Prezi honlapján. A vizsga-
időszakban készítettem egy Prezümét, és 
jelentkeztem. Aztán valamikor júliusban 
egy e-mail és Skype-interjú után jött a jó 
hír. Egyébként összesen 81-en vagyunk, a 

világ minden táján, különböző egyetemeken. 
Ebből magyarok összesen öten.

– Mivel foglalkozik egy Prezi nagykövet?
– Röviden azt is mondhatnánk, hogy egy 

terméket népszerűsítek, de amit valójában 
tenni készülök, az ennél jóval több. A cél, 
hogy a következő egy évben minél több 
embert inspiráljak a Debreceni Egyetemen, 
hogy a Prezit használva készítsenek infor-
matív, lendületes, kreatív prezentációkat, és 
egyre biztosabban, érdekesebben és emléke-
zetesebben adjanak elő.

– Vannak konkrétabb terveid is?
– Rengeteg ötletem van, de amik biztosan 

lesznek a félévben, azok Prezi tréningek, 
nyereményjátékok és egy preziverseny. Eze-
ken bárki részt vehet. Elég hozzá regisztrálni 
egy egyetemi e-maillel a hivatalos honlapon 
(hálózatiazonosító@mailbox.unideb.hu) és 
követni a facebook.hu/prezidebrecen oldalt. 

HÁTTÉR
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Külföldi munkalehetőségekkel, tanulmányutakkal és 
szakmai gyakorlati lehetőségekkel várták a diákokat 
október 6-án a Külügyi Börzén.

A Debreceni Egyetem Nemzetközi Irodája és a Debreceni 
Egyetem Hallgatói Önkormányzat Egyetemi Hallgatói Külügyi 
Bizottsága idén 17. alkalommal rendezte meg a Külügyi Börzét az 
egyetem hallgatói számára a Főépületben.A rendezvényen szak-
mai és külföldi ösztöndíjakkal foglalkozó szervezetek, valamint az 
egyetem képviselői tájékoztatták a részképzések, tanulmányutak, 
szakmai gyakorlatok, önkéntes vagy mobilitási programok, illetve 
nemzetközi munkalehetőségek iránt érdeklődőket.

– Közhelynek hangzik, hogy a világ összezsugorodott az elmúlt 
években, és nem csak azért, mert a távolságok áthidalása sokkal 
kisebb problémát jelent, mint korábban. Valamikor Franciaország-
ból a Közel-Keletre eljutni 4-5 hónapos hajóúton lehetett, ma ez 
kevesebb mint három órába telik – fogalmazott Csernoch László, a 
Debreceni Egyetem tudományos rektorhelyettese nyitóbeszédében. 
Hozzátette: ahhoz, hogy az ember ebben a rohanó, összezsugorodott 
miliőben megtalálja a helyét, ismernie kell a világot, mások kultú-
ráját, azt, hogy hogyan gondolkodnak, és ezt csak egyféleképpen 
lehet megtenni: ha az ember elmegy, és megnézi.

Összesen húsz kiállító képviseltette magát a Külügyi Börzén: 
megjelentek a mobilitási programokat (Erasmus, CEEPUS, ISEP) 
lebonyolító egyetemi szervezetek, a nyelvvizsga lehetőségek 
(DExam, Origó, ECL), a különböző országos képviseletek (DAAD, 

„Összezsugorodott a világ”

AllianceFrançaise, American Corner Debrecen és Fulbright), to-
vábbá több helyi és nemzetközi szervezet (del REY International, 
Camp Leaders, CCUSA).

– Mint korábbi ösztöndíjas, bátran állítom, hogy a mobilitás 
olyan eszköz, aminek segítségével kinyílik előttünk a világ, és meg-
tapasztaljuk, hogy milyen lehetőségeink vannak – mondta Virga 
József, a Debreceni Egyetem Hallgatói Önkormányzat Egyetemi 
Hallgatói Külügyi Bizottságának társelnöke.

A hallgatók a rendezvényen felmérhették nyelvvizsgatudásukat, 
és hasznos tippeket is kaphattak a külföldi tartózkodáshoz.

Gégény János
DEHDK PR- és Sajtóiroda

Fotó: Bódi Sándor

Idén 9. alkalommal szervezték meg 
a Kassai úti Campus Szüretet. Az őszi 
rendezvény nagy hagyományokkal bír, 
ezek közé tartozik a bórkóstoló, sütés, 
és persze a koncertek is.

Elkezdődött a tanév, ami nem is indul-
hatna jobban, mint a Campus Szüret rendez-
vénnyel. Idén is az ÁJK HÖK az IK HÖK, 
illetve a Campus Hotel Kulturális Bizottsága 
szervezte meg a szeptember 28-án indult és 
egészen három napon át tartó eseményt. Az 
IK sütésével és az ÁJK gólyanapjával telt az 
első nap. A gólyanap egy érdekes program, 
hiszen ez a gólyatábor folytatása, lezárása. 
Játékos feladatok vártak az elsőéves hall-
gatókra, ismét fabatkákat gyűjthettek, amit 

Félévkezdő „Campus Szüret érzés”
már az egyhetes táborban elkezdtek. Ezen a 
campus szüreti napon összesítették a ponto-
kat, hirdették ki a nyertes csapatokat, hiszen 
ez a legmegfelelőbb időpont az ünneplésre 
az aktuális buli keretein belül. Igaz, hogy a 
tábor óta eltelt pár hét, de a csapatok általá-
ban hiánytalanul egyben maradnak. Ez a fo-
lyamatos programoknak köszönhető, mint a 
gólyatábor after és a kocsmatúra, ahol szintén 
fabatkákat gyűjthettek a hallgatók. A hétfői 
koncerteket a Kowalsky meg a Vega csapata 
indította, majd a Dublic, és végül Greg Trade 
zárta a bulit.A keddi nap pókerversennyel 
folytatódott, majd este a jogi kar oktatói egy 
Jogi Hetes nevezetű diskurzuson érdekes 
jogi témákat feszegettek a Heti Hetes műsor 
mintájára épülve. A szüret kihagyhatatlan 

eseménye a népszerű bórkóstoló, ahol finom 
borokat ízlelgethettek meg a résztvevők. Az 
este fellépői között volt a Paso, a Vis Maior, 
és végül ismét Greg Trade zenélt. 

Évről évre egyre aktívabbak a hallgatók. 
Aki ellátogatott az eseményre, biztosan 
tudja, miről beszélnek, amikor azt mondják: 
a „campus szüreti érzés”. Hagyományőrző 
és közkedvelt – mondta Debreceni Cintia, 
az Állam- és Jogtudományi Kar Hallgatói 
Önkormányzatának elnöke.

Szerdán zárásként a most nyílt Hallba 
látogathattak el a hallgatók, ahol Kis Grófo 
várta a bulizni vágyókat a Campus Partyn. 

Kálvári Múzsa
DEHDK PR és Sajtóiroda

Fotó: Nagy Balázs
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Új technológiai megoldásokkal, kevesebb sóval és inten-
zívebb fűszerezéssel készült ételekkel ismerkedtek két 
héten át szakácsok az Agrár Étteremben, akik menzákon 
főznek majd az új ismeretek birtokában.

A Debreceni Egyetem nyáron indított programot az Országos 
Gyógyszerészeti és Élelmezés-egészségügyi Intézettel, valamint 
a Nemzeti Család- és Szociálpolitikai Intézettel közösen a köz-
étkeztetés minőségi fejlesztésére. Ennek részeként indult képzés 
élelmezésvezetők és séfek számára, melyen három alkalommal 
csaknem százötvenen vettek részt.

A közétkeztetésről szóló, szeptembertől hatályos rendeletnek 
megfelelően kevesebb sóval kell főzni a menzákon. „Egészségesen 
finomat, ez a mottónk. A résztvevőknek azt mutattuk be, hogy 
alacsony sótartalommal, de intenzív fűzerezéssel és különböző 
technológiai megoldásokkal milyen ízletes ételeket kaphatunk. 
Hagyományos és modern ételeket egyaránt kidolgoztunk, a 
gasztroforradalom szellemiségében nemcsak újragondoltunk, de 
kreáltunk saját fogásokat is” – mondta Asztalos Árpád, a Debreceni 
Campus Nonprofit Közhasznú Kft. hálózat igazgatója. 

A képzés résztvevői a közétkeztetési rendelet előírásai alapján egy 
tízórai-uzsonna (diós sajtkrém teljes kiőrlésű kenyérrel), egy leves 
(bazsalikomos paradicsomleves betűtésztával), két főétel (roston 

sült harcsafalatok, fokhagymás parajos metélttel és provence-i 
pulykafalatok zöldsalátával) és egy desszert (vaníliás barackos 
piskótakocka) elkészítését tanulták meg. A bemutatott ételeket 
vagy azok egy-egy részletét a konyhák sajátosságait, a beszerzési 
lehetőségeket és a fogyasztók elvárásait figyelembe véve lehet vari-
álni, illetve érdemes továbbgondolni. A gyakorlati képzést Gyurján 
Zsolt, Herendi János, Udvardy Attila mesterszakácsok tartották.

A „menzareformhoz” új elkészítési technológiák is párosulnak, 
amelyek még élvezhetőbbé teszik az ételeket. „A főzéssel szemben 
a párolást helyezzük előtérbe, ugyanis ha valamit vízben főzünk, 
akkor a benne főtt élelmiszernek több ízesítő anyagra van szüksége, 
hogy a saját ízén kívül legyen valami más karaktere is. Zöld- és 
szárított fűszereket használunk, akár kevéssé ismerteket is. Van 
olyan ételünk, amibe négy-öt zöldfűszert is teszünk, amivel markáns 
vezető íze lesz, és így már nem is hiányzik belőle a só. Készítettünk 
olyan levest is, amiben 0 gramm hozzáadott sót mutatott ki a labo-
ratóriumi elemzés is, mégis ízletes, finom étel volt” – tájékoztatott 
Asztalos Árpád.

A szakemberek receptkönyvet is készítettek, amelyből ötven 
étel elkészítését lehet elsajátítani, az óvodásoknak pedig külön 
kiadvány készült Egérfalvi kalandok címmel, ami a legkisebbeket 
is a korszerű táplálkozás irányába tereli. A receptgyűjteményt a 
Debreceni Egyetem területén szolgáltatást végző Debreceni Campus 
Nonprofit Közhasznú Kft. séfjei állították össze az új közétkeztetési 
előírások alapján. Az ebben szereplő ételek a friss, idényjellegű és 
egyes méltatlanul mellőzött hazai élelmiszerek felhasználásával 
készülnek. A könyvből elsősorban hagyományos ételek új megkö-
zelítésű elkészítési módját lehet megtanulni, úgy, hogy azok ne csak 
egészségesek, hanem ízletesek is legyenek, és akár több száz adagban 
is mutatósan tálalhassák a fogásokat, még az iskolai menzán is.

A képzésnek egész biztosan lesz folytatása, az élelmezésvezetők-
től már érkezett kérés, hogy például az iskolai konyhákon helyben 
is tanítsák a szakácsokat a technológiákra, mert amikor valaki 
megkóstolja, azonnal belátja, hogy lehet másképp, új szemlélettel 
is ízletesen főzni. A roston sült harcsafalatok fokhagymás parajos 
metélttel szerkesztőségünket már meggyőzték.

Szabó Laci 

Gasztroforradalom a menzákon
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Platinadiplomás alumnus
Patay Pál 1935-ben szerezte meg az akkori Debreceni 
Magyar Királyi Gazdasági Akadémián mezőgazdász 
oklevelét, majd a Pázmány Péter Tudományegyetemen 
régészetből is diplomázott. A Debreceni Egyetem történe-
tében először, 2015. szeptember 4-én, a Mezőgazdaság-, 
Élelmiszertudományi és Környezetgazdálkodási (MÉK) 
Kar jubileumi diplomaosztó ünnepségén  adtak át platina 
díszoklevelet  – Patay Pálnak. Az idén 102 éves alumnust 
vastapssal fogadták.

Egy korábbi írásunkban (Egyetemi Élet, 2015/szeptember 
– Aranydiplomások) már beszámoltunk az Agrártudományi 
Központ ötven éve végzett hallgatóinak évfolyam-találkozójáról, 
melynek keretei közt nagy örömmel látták vendégül a náluk har-
minc évvel korábban diplomázott Patay Pált. Az egykori diák azóta 
Európa-szerte ismert régésszé vált, közel 250 tanulmányt jegyez; 
továbbá számtalan elismerésben részesült, 
köztük a Magyar Köztársaság Érdemrend 
Lovagkeresztje és a Magyar Érdemrend 
tiszti keresztje.

Ahogyan arra Patay úr visszaemlékezett, 
mindig is tudta, hogy egy nap földdel kell 
majd foglalkoznia, szüleinek birtoka volt, 
ezért tudatosan készült erre a szakmára. 
Akkoriban a debreceni Akadémián kívül 
csak Keszthelyen, illetve Mosonmagyar-
óváron oktattak az országban mezőgaz-
dasági ismereteket; s az 1932-es évfolyam 
60 diákjából 19 főt rögtön át is helyeztek 
másik intézménybe. Szerencsére Patay Pál 
itt maradhatott, mint elmondta, a cívisváros 
feledhetetlen diákéveket jelent számára, 
mindig szívesen tér vissza e falak közé.

A hazai agrárium viszontagságos évei 
a hallgatóság rétegződésében is megmutat-
koztak: a diákság zöme azzal a céllal folytatta 
tanulmányait, hogy diplomájával vagy mezőgazdasági alkalma-
zottként, vagy valamely állami szervezet tagjaként helyezkedjen el. 
A másik hányadrészben cívisek gyermekei voltak, akiknek szülei 
kisebb-nagyobb földbirtokkal rendelkeztek, vegyesen 50-100 holdas 
birtokkal, vagy pár száz holddal a kis középbirtokosok. Illetőleg 
voltak a nagybirtokosok, mint Tisza Kálmán, Tisza István unokája, 
aki szintén Patay úr évfolyamtársa volt. Nem volt tehát egységes 
a társaság, érzékelhető volt némi feszültség, több diák valóságos 
mikszáthi regénybe illő gentry volt, akik lenézték a másik réteget.

Patay úr megjegyezte, nem elhanyagolható az a tényező, hogy az 
évfolyam egyötöde debreceni illetőségű volt: Debrecen 1868-ban 
bocsátotta Pallagot a gazdasági intézet rendelkezésre, majd később 
ehhez több száz holdat csatolt, azzal a feltétellel, hogy a helyi diákok 
tandíjmentesen végezhessék itt tanulmányaikat. Sokan csak azért 
tanultak az Akadémián, mert idevalósiként térítésmentesen tehették 
azt meg. „Volt, aki istállót sosem szagolt. Ezért is állt fent kezdetben 
a feszültség” – tette hozzá a legidősebb alumnus. Viszont a három 

év alatt ez az ellentét feloldódott. Patay úr 
szívesen emlékezett vissza a háború évei után 
1975-ben elsőként megtartott negyvenéves 
évfolyam-találkozójukra, amelyen részt vett 
Tóth Tibor, egykori tanársegéd is, aki akkor 
elmondta: „Ennek az évfolyamnak olyan 
jó szelleme volt, hogy itt nem számított, ki 
honnan került ide, hallgató volt mindenki.”

Hasonlóan, ma már nevetve gondol vissza 
Halász Miklós tanár úr gazdasági gyakorlati 
óráira, amikor is elsőévesként tanítási időn 
kívül, minden hajnalban kijártak a „delejjel” 
(az akkori 3-as villamos) Pallagra, kapálni 
a nehéz, muharos marhakáposzta földet. 
Vagy amikor másodévben átszervezte az 
intézmény a vizsgarendszert, ezzel összetolva 
a vizsgákat, így az utolsó kollokviumi tárgyra 
11 nap alatt kellett egy több mint kétezer 
oldalas könyvből felkészülniük. A 41 főből 
csak 11-en vállalták a megpróbáltatást.

Patay úr még ma is odaadással gondol alma materére, megosz-
tott egy történetet egy évkönyvről, melyet az Akadémia egykori 
ifjúsági szervezetének (Széchenyi Gazdasági Osztály) fellendítéséért 
szerkesztettek. Ő maga mint ifjúsági elnök is írt egy tanulmányt a 
könyvbe, Európa földművelésének őstörténete címmel. Jelenleg is 
dolgozik a tanulmány digitalizálásán, hogy az egyetemnek adhassa. 

Mint elmondta, saját ötvenéves találkozójukon már csak nyolc 
ember tudott részt venni, a hatvanöt évesen ketten voltak, a hetven-
éves fordulót 2005-ben pedig már csak ő maga élte meg. Életútjának 
mondhatni saját centenáriumán is túl kiváló egészségnek örvend 
még mindig, valóban életre szóló élményekkel gazdagon.

Az Alumni Központ munkatársai ezúton is kívánnak mindenki 
„Pali bácsijának” jó erőt és egészséget, hálásan köszönve, hogy 
régészként már ennyi éven át szolgálja a magyar földet, egyben 
öregbíti egyetemünk hírnevét.

Balogh Fruzsina
Fotó: unideb.hu
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A Debreceni Egyetemen és Debrecenben számos olyan kezdeményezés van, melyek fejlődési utat adnak 
a vállalkozni vágyóknak. A rovat célja, hogy ezeket a programokat, képzéseket, vállalkozásokat bemutassa, 

a rendezvényekre meghívja az érdeklődőket, valamint motiválja az egyetemi fiatalságot a vállalkozóvá válásra.

VÁLLALOD? VÁLLALKOZZ!

Mitől közösségi egy iroda?

Európa nagyobb városaiban egyre inkább 
teret hódítanak maguknak az innováció-
nak és a közös gondolkodásnak teret adó 
coworking vagy közösségi irodák. Ezek a 
terek a közösségről, az együttlétről, a kreatív 
együttalkotásról szólnak, a szabadságról, a 
rugalmasságról, és arról a biztonságról, hogy 
sosem vagyunk egyedül a problémáinkkal, 
az ötleteinkkel, a sikereinkkel.

Hol van Debrecenben 
közösségi iroda?

Debrecen első közösségi irodája az egye-
temen jött létre. A Móricz Zsigmond körút 4. 
szám alatt álló közösségi iroda első lépésben 
a Team Academy Debrecen csapatvállalko-
zói képzésében tanuló fiatalok számára adott 
teret. 2015 tavaszától azok az egyetemisták is 
megfordulnak itt, akik választott tárgyként a 
Vállalkozó készségek fejlesztése című tárgyat 
is felveszik tanulmányaik közé. A Vállalko-
zásfejlesztési Tanszék többek között tervezi a 
tárgy angol nyelven történő indítását, így az 
itt tanuló külföldi fiatalok is csatlakozhatnak 
a közösséghez.

Jó hír, hogy az idei évtől az egyetemen 
kívül is találunk közösségi irodákat Deb-
recenben. 2015-ben két közösségi iroda, a 
Piac utcán található Debrecen HUB, és a 

Közösségi iroda – egy hely 
induló vállalkozásod számára

Csapó utcán a Hajdú-Bihar Megyei Vállal-
kozásfejlesztési Alapítvány által működtetett 
közösségi iroda nyitotta meg kapuit.  Olyan 
modern irodai környezetet és szolgáltatá-
sokat kínálnak, amelyek megkönnyítik az 
egyéni vállalkozók, kreatívok, tudásmun-
kások, induló vállalkozások mindennapjait, 
alternatívát és megoldást kínálva a sokszor 
kényszerűségből vagy „jobb híján” választott 
otthon-kávézó-munkahely hármas helyett. 
A Debrecen HUB vállalkozói csapata a 
szeptemberi Vállalod? Vállalkozz! rovatban 
bemutatott !gen Debrecen képzésből nőtte 
ki magát. 

A Debrecen HUB célja, hogy a bérelt 
munkahely, fizikális tér mellett teret adjon a 

fejlődésnek, tanulásnak, a vállalkozói közös-
ség épülésének is. Ezt úgy oldja meg, hogy a 
bérlők sokszínűségének fenntartása mellett 
hálózatot épít a vállalkozók között. Példa 
erre a HUB Parti, ahol az irodatér bemutatása 
mellett az a cél, hogy a már meglévő és leendő 
bérlők megismerhessék egymást, és minél 
könnyebben megtalálhassák a közös ponto-
kat, esetleges együttműködési lehetőségeket. 

Honnan tájékozódhatsz, 
ha „Vállalod”?

Ha szeretnél többet megtudni a vállal-
kozóknak szóló debreceni programokról, 
az Egyetemi Élet „Vállalod? Vállalkozz!” ro-
vatán túl, érdemes feliratkoznod a Debrecen 
HUB hírlevelére: http://eepurl.com/bo1Mv5 
A Hírlevél minden hónap első napján jele-
nik meg, és csokorba gyűjti az adott hónap 
eseményeit. 
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Az Egyetemi Életben eddig megjelent cikkeink elérhetők a DEA-ban.

Nemzetközi Open Access Hét 2015
A SPARC által 2008-ban elindított programsorozat, a Nem-

zetközi Open Access Hét, lehetőséget biztosít a kutató közösség 
számára, hogy tájékozódjanak, illetve elmélyítsék ismereteiket 
a nyílt hozzáférésű publikálás folyamatával és legújabb fejle-
ményivel kapcsolatban. A hét keretében szervezett helyileg és 
témájában is változatos programok elsődleges feladata az open 
access-t a tudományos kommunikáció egyik alapértelmezett 
eljárásaként megerősíteni a kutatók körében. 2015. október 19-
25. között megrendezésre kerülő OA Hét témája, az „Együttmű-
ködésekre nyitottan” segít feltárni, hogyan tudják összehangolni 
terveiket és munkájukat az érdekelt felek a nyílt tudomány, illetve 
azon belül is a nyílt adathasználat és nyílt oktatás szélesebb körű 
elterjesztése érdekében.  

A kutatási adatok nyílt elérése
A nemzetközi tudományos kommu-

nikációban a tudományos publiká-
ciós eredmények nyílt hozzáféré-
sének kérdései egyre gyakrabban 
összekapcsolódnak a kutatási 
adatok kezelésének problémái-
val. A tudományos eredmények 
közzététele mellett felmerül a ku-
tatásokhoz kapcsolódó munkaadatok 
tárolásának és újrafelhasználásának módjai. Az európai kutatási 
menetrend keretében is megfogalmazásra került a tudományos 
publikációk és a kutatási adatok kötelező jellegű archiválása 
és nyílt elérésük biztosítása (http://ec.europa.eu/research/
participants/data/ref/h2020/grants_manual/hi/oa_pilot/h2020-
hi-oa-pilot-guide_en.pdf). Olyan globális gazdasági miliőben, 
ahol a gazdasági növekedéshez szervesen kapcsolódva az 

innováció és kutatás-fejlesztés kiemelt helyet foglal el, jelentős 
figyelmet kap a közpénzből finanszírozott eredmények és adatok 
nyílt közzététele és újra felhasználásának lehetősége. 

Fókuszban az open data
Az interoperábilis és nemzetközi szabványokat követő 

repozitóriumok halmaza folyamatosan bővül a kifejezetten ku-
tatási adatokat kezelő adattárakkal.  Megjelentek az adattárakat 
összegyűjtő és osztályozó jegyzékek és keresőrendszerek, mint 
pl. a Databib vagy a re3data.org (http://www.re3data.org). A 
kutatási adattárakra épült keresőrendszerek elsődleges célja a 
nemzetközi szinten megjelenő adat-repozitóriumok összegyűj-
tése, illetve a kutatási adatok széles tárházához való hozzáférés 
biztosítása kutató, finanszírozó testületek, és tudományos 
intézmények számára. 

A kutatási adatok összegyűj-
tésének és archiválásának 
próbatételei közé tartozik: 
a felhasználókat meggyő-
zése a téma fontosságáról, 
illetve az intézményi infra-
struktúra kiépítése az ada-
tok megfelelő színvonalú 
kezelésére.   Mivel egyre több finanszírozó testület követeli meg, 
hogy az általuk finanszírozott kutatás során összegyűlt adatokat 
a kutatók repozitóriumokban tárolják, a kutatási adatok intéz-
mény szintű menedzselése a Debreceni Egyetemen is sürgető 
kérdéssé kezd válni.

Az október 19–21. között az Egyetem több kampuszán 
megrendezésre kerülő programsorozat elsődleges célja a ku-
tatási adatkezelés témájának kibontása és a nemzetközi, illetve 
a hazai finanszírozói követelményrendszer megismertetése a 
kutatói közösségekkel. Továbbá, a nemzetközi OA Hét témájának 
jegyében hangsúlyt kap az intézményi együttműködések feltér-
képezése a nemzetközi szabványoknak megfelelő adatkezelési 
infrastruktúra kiépítéséhez.

Részletes programajánlót a Könyvtár honlapján, valamint az 
open-access.hu-n találnak az érdeklődők.

Görögh Edit

2015 októberében kilencedik alkalommal kerül megren-
dezésre a nemzetközi Open Access Week. A hét elsődleges 
célja a nyílt tudomány előnyeinek megismertetése és meg-
erősítése a kutató közösségek körében. 
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Tövise van, látszik, hogy szúr, mégis 
hozzáérsz, ujjal nyomkodod, mi az? 
Kaktusz. Hiába a rossz tapasztalat, a 
fájdalom, újra és újra megtapogatja 
az ember az elé kerülő kaktuszokat. A 
Debreceni Egyetem Botanikus Kertjé-
ben van belőlük hazánkban a legtöbb.

Aki gyerekként vagy éppen csak régeb-
ben járt utoljára a Botanikus Kertben, annak 
a napfizikai obszervatórium mögött igencsak 
újdonság lesz a tavaly átadott bemutató 
növényföldrajzi pozsgásház, ami méltó ki-
állítótere és élőhelye az ország legnagyobb 
intézményi gyűjteményének. Új kaktuszház, 
a látogatók valószínűleg így fogják hívni.

„A pozsgásság egy életmód, azok a nö-
vények a pozsgások, melyek képesek – és ez 
az egyik legfőbb jellemzőjük – a vizet elrak-
tározni. Számos különböző növénycsaládba 
tartozó faj sorolható ide, ám a kiállításokat is 
általában kaktuszkiállításnak nevezik, holott 
egyéb pozsgásokat is bemutatnak” – mondja 
Papp László kertigazgató, aki szerint tényleg 
elképzelhető, hogy kaktuszháznak hívják 
majd az új, 600m2-es épületet, ahol több mé-
teres óriások és apró, néhány centiméteres 
növények is jól megférnek egymás mellett.

Az egyetemi botanikus kertben a II. 
világháború után a gyűjtemény egy része 
elpusztult, a maihoz képest elenyésző faj ma-
radt, ezen annyira nem is csodálkozunk, ha 
felidézzük, hogy a háború alatt még krumplit 
is termeltek a kertben, hogy biztosítsák az 
élelmezést a menzán. Soó Rezső egyetemi 
tanár volt az, aki a gáborjáni autodidakta 
botanikus jegyzőt, Kovács Lászlót hozta 
Debrecenbe, hogy a pozsgások gyűjtésével 

foglalkozzon, majd Dobos Lajos vezetése 
alatt Nemes Lajos későbbi igazgató foly-
tatta a munkát. A 90-es évek elejére pedig, 
Nemes Lajos jóvoltából, már Európa-hírű 
volt a debreceni gyűjtemény, ami azóta is 
sok egyeddel bővült. Akár úgy is, hogy a 
kertnek ajándékozzák magángyűjtők a saját 
növényeiket.

„Kaptunk olyan növényt, amiről a mérete 
miatt mondott le a tulajdonosa: ez a kaktusz 
háromméteres korában kezdi el a virágzá-
sát, szerencsére immár megfelelő házban 
tudjuk elhelyezni és bemutatni ezeket a 
közönségnek. Az anyósszéket egy túrkevei 
idős gyűjtőtársunktól kaptuk, már tizenöt 
éve virágzik” – mutatja be a gyűjtemény 
különleges darabjait Papp László. A Botani-
kus Kertben a ritka és termetes példányokat 
szívesen fogadják, ám arra nincs mód, hogy 
minden megunt növény számára élőhelyet 
biztosítsanak, amiből már így is sok van, 
azzal nem érdemes „házalni”, márpedig a 
teljes gyűjtemény több tízezer növényből áll. 

A látogatások során nehéz azt teljesen 
kiküszöbölni, hogy az emberek mindet 
megfogdossák, megnézzék tényleg szúr-e az 
a kaktusz, ami úgy néz ki, hogy szúr. „Olyan 
fajok is akadnak, amelynek tövisei szigony-
szerűek, és nehéz kihúzni az emberek kezé-
ből, de az agavék levélhegyének levéltövisei 
is veszélyesek lehetnek. Ha vezetjük a láto-
gatókat, akkor viszont egy-két példányt ki-
jelölünk, amit megsimogathatnak” – nyugtat 
meg mindenkit a pozsgáskutató, botanikus 
igazgató, hogy akiben él a vágy, az közelebbi 
kapcsolatba kerülhet a pozsgásokkal. 

A tapperolók speciális csoportjába azok 
tartoznak, akik legszívesebben haza is vin-
nének egy-két egyedet, érdekes tövisű vagy 

Óriások és törpék békés együttélése

formájú kaktuszt. Hetedikes koromban én 
vásároltam egy kis kaktuszt a botkertben, 
ami évek alatt ki is nőtte műanyag cserépké-
jét, majd meghalt. Azóta is mindig eszembe 
jut, nem volt kutyám, volt kaktuszom. 
Amennyiben van felesleges szaporulat, abból 
még most is kínálhatnak a lelkes örökbefo-
gadóknak. 

Habár idén látványos virágzás már nem 
lesz – az én karácsonyi kaktuszomnak is 
lehullott a virágja a mikró tetején –, mégis 
érdemes a Pálmaház és az obszervatórium 
között található új bemutatóházat meg-
látogatni, amikor nyitva van a kert, oda 
is be lehet menni, abszolút nyugalmas és 
mozdulatlanságában is izgalmas világ tárul 
fel előttünk. Egyetemi diákkal ingyen van.

Szabó Laci
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Augusztusban dr. Falk Huettmann német származású ökológus 12 napot 
töltött Magyarországon a Debreceni Egyetem vendégeként. A University of 
AlaskaFairbanks oktató-kutató docense a DE ATK MÉK Természetvédelmi 
Állattani és Vadgazdálkodási Tanszékkel évek óta fennálló szakmai kapcsolatá-
nak köszönhetően, elsősorban tapasztalatokat gyűjteni érkezett hazánkba.
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A francia Riviérának nemcsak a számtalan természeti és kul-
turális kincse csalogatja erre a vidékre a látogatót, hanem Nizza, 
Antibes és Cannes rangos fesztiváljai mellett egyre gyakrabban a 
nemzetközi szakmai kongresszusok is ezreket hoznak a napfény 
birodalmába. Így volt ezzel nemrég dr. Felszeghy Szabolcs, a DE 
Anatómia Intézetének docense is, aki október első hetében részt 
vett az EVER kongresszuson, nem sokkal azután, hogy Cannes-ra 
és környékére lecsapott a számos emberéletet is követelő, ezen a 
területen eddig szokatlan tájfunszerű vihar.
EÉ: – Hol volt, amikor ez első híradások megjelentek a médiában a 
francia Riviérán történt vihar pusztításairól?

– Még itthon, de másnap hajnalban indultam, így eléggé rányom-
ta bélyegét az utazásomra az, amit a médiában hallottam, jóllehet a 
hírekből és a kongresszust szervezőktől az is egyértelműen kiderült, 
hogy Nizzát nem érintette a vihar, így a kongresszus résztvevőiként 
mi biztonságban érezhettük magunkat, semmilyen kellemetlenségre 
nem kellett számítanunk.
EÉ: – Eljutott a vihartól sújtott területekre?

A Côte d’Azur két arca

Falk Huettmann Németországban és 
Norvégiában diplomázott, Kanadában dok-
torált, azóta dolgozott már többek között 
Dél- és Közép-Amerikában, Nepálban, 
Oroszországban, Kínában, de kutatta a grizzly 
medvéket a Sziklás-hegységben is. 12 éve él és 
dolgozik Alaszkában, a University of Alaska 
Fairbanks vad- és tájökológusa, statisztikusa. 
Napjainkban a fő kutatási témáját a globális 
klímaváltozás jelenti, azon belül is az állatvilág 
indikátor fajait, taxonjait vizsgálja, jövőbeli 
elterjedésüket modellezi. 

A DE-vel jelen sorok íróján keresztül 
került kapcsolatba öt évvel ezelőtt. Akkor a 
hollók arktikus területen történő városiaso-
dását vizsgálták közösen, majd pedig a tengeri 
teknősök védelmét tanulmányozták együtt 
Közép-Amerikában.

Az alaszkai kolléga egyetemünkön tartóz-
kodása alatt többek között találkozott a MÉK 
dékánjával, a DE Könyvtárának főigazgatójá-

Alaszkai vendég

val, illetve egy kurzust is tartott. Utóbbi témája 
a „machinelearning” alternatív statisztikai 
módszer volt, amely bármely tudományte-
rület adatainak elemzésében alkalmazható. A 
félnapos előadásra a DE oktatói, kutató mellett 
érkeztek a Nyíregyházi Főiskoláról, de még az 
MTA munkatársai is képviseltették magukat. 
Falk elkötelezettje, egyben nagykövete is 
annak, hogy a különböző kutatások adatai 
világszinten, szabadon elérhetőek legyenek 
(Open Access) az interneten, hiszen csak így 
lehet azokból valós, a társadalom számára is 
hasznos eredményeket felmutatni.

A debreceni tartózkodása mellett egy or-
szágjáró körúton is részt vett, amely elsődleges 
célja a hazai Actio Hungarica madárgyűrűzési 
táborok felkeresése volt. A madarak vonulá-
sának vizsgálata ugyanis kiváló lehetőséget 
kínál a globális klímaváltozás valós hatásainak 
kimutatásában. Az Aggtelek–Szeged–Buda-
pest–Kis-Balaton–Kőszeg tengelyű tanul-

– Bár nem vagyok „katasztrófaturista”, de a hely közelsége és kí-
váncsiságunk miatt is néhányan elmentünk Antibes-be és környékére. 
Nem ez volt a vihar „epicentruma”, jóllehet csak egy nappal voltunk 
a vihar után, figyelemre méltó volt, hogy milyen koordinált módon 
és hatásosan kezdték meg a kárelhárítást a hatóságok, valamint a 
vihartól legjobban sújtott területek lezárták, be sem engedték a 
„bámészkodókat” a további esetleges balesetek elkerülése érdeké-
ben, így csak néhány „szelídebb” fotót lőhettem a telefonommal.
EÉ: – Tapasztalt-e valami változást azon az életvitelen és a minden-
napokon kint tartózkodása alatt, ami annyira sajátja a Riviérának?

– Nem igazán, egyrészt a feszített kongresszusi programunk 
miatt csak pár órát időzhettünk egyik, a vihar által sújtott városban, 
másrészt jómagam is tapasztaltam, hogy Antibes-nek a legneveze-
tesebb történelmi és turisták által közkedvelt részeit nem érintette 
igazán az esőzést követő özönvízszerű áradás, azaz láthattam a 
Côte d’Azur két arcát egy helyen: a pompát, a csillogást az önfeledt 
szórakozást és a pusztítást, pusztulást is.

K.J

mányútnak köszönhetően a hazai tíz nemzeti 
parkból hetet látogattunk meg, számos világ-
örökségi helyszínt is érintve. Falk hazánkat a 
változatos természeti értékei, illetve centrális 
elhelyezkedése miatt kiemelkedően fontos 
kutatási területnek értékelte.

A kölcsönösen pozitív benyomásoknak 
köszönhetően közös tervek is megfogal-
mazásra kerültek a jövőt tekintve. Az eddig 
kutatások, publikációk mellett reményeink 
szerint létrejöhet egy kétoldalú csereprogram, 
amely keretein belül debreceni hallgatók 
utazhatnának ki Alaszkába, az ottani érdek-
lődők pedig a DE-n szerezhetnének szakmai 
tapasztalatokat.

Dr. Kövér László egyetemi tanársegéd
DE ATK MÉK Természetvédelmi Állattani 

és Vadgazdálkodási Tanszék



18  www.hallgato.com 2015. OKTÓBERZOOM

Nem múlhat el ősz a Debreceni 
Egyetemi Napok (DEN) nélkül.  A hallgatók 

már az első héten találkozhattak az esemény plakátjával, 
így nem lennék meglepve, ha néhányan már az első tanítási naptól kezd-

ve visszaszámoltak volna a DEN-ig, amely bizonyos szempontból nem 
változott, hiszen most is remek volt a hangulat, azonban idén 

új helyszínre – a HALLba – költözött a háromnapos kisfesztivál.

Hétfőn reggel az egyetemre beérve már érzékelhető volt, hogy „valami van a leve-
gőben”. A Campus Jegyiroda előtt hosszú sor kígyózott, mindenki nagyon elszántan 
várt arra, hogy a csuklójára kerüljön az aznap estére vagy az egész hétre érvényes 
karszalag. Eszembe jutott, látva a nagy sort, hogy több mint két és fél évvel ezelőtt, 
amikor először járt Debrecenben a Halott Pénz, a következő párbeszédfoszlányokat 
hallottam a koncert napján: „– Lesz este valami Halott Pénz, nem megyünk? – 
Ja, tudom, nekik van az a számuk egy csomó csaj névvel... Felőlem mehetünk!” 
Ehhez képest a DEN nyitónapján kora reggel már ilyen mondatok jutottak el 
hozzám, miközben „átverekedtem” magam a tömegen keresztül a kávéauto-
matához: „– Alig várom az esti bulit, mindig olyan jó koncertet ad a Halott 
Pénz! – Szerintem is, és olyan jó fej mindenki a zenekarból!” Jól érzékelhető 
tehát, hogy milyen várakozás övezte a hétfő estét, és ez még csak a kezdet volt. 
Az „ereszd el a hajam” előtt azonban még Aranyosi Péter nevettetett, majd 
mindenki hazamehetett készülni. A Halott Pénzre kényelmesen visszaérhetett 
a közönség, és a pécsi srácok koncertjével visszavonhatatlanul elkezdődtek 
az önfeledt szórakozás napjai. A hétfői napra a Brains tette fel a pontot, az 
pedig már csak hab volt a tortán, amikor a két zenekar együtt adta elő a 
közös számukat. Nos, mi ezt a két zenekart nemcsak akkor hívnánk, ha 
másokat már nem érünk el, hanem minden egyes alkalommal, amikor 

éppen egy jó buli van kilátásban. 
Másnap Dombóvári „Dombi” István „ébresztette” azokat, akik esetleg még az előző estét 

nem pihenték ki. Szerencsére hamar túllépett a hallgatóság az éber álom állapotán, és az Animal Cannibals 
koncertje kellőképp jó hangulatban telt. Ahogy énekelték is, „minden változik, a lényeg nem”, a kanibálok legsajátságosabb 

jellemzője, a közvetlenség, őszinteség, lelkesedés mit sem változott az elmúlt évek alatt, mindig ugyanolyan energiával futnak fel a szín-
padra és ugrálnak végig egy koncertet. Így nem is volt annyira nehéz dolga a Punnany Massifnak, akik idén a Campus Fesztiválon nem 
játsztottak, de a debreceni közönség most kárpótolva érezhette magát. Az utolsó tánc ideje azonban még elég messze volt, hiszen a kon-
cert után DJ Juhász Laci pörgetett hajnalig, másnap pedig robogott tovább a „bulivonat”. Az addigi napok koreográfiájának megfelelően 
egy egyszemélyes stand up comedy show nyitotta az estét, ezúttal Beliczai Balázs derítette jókedvre az egyre fáradtabb egyetemistákat. 
Korda Gyuri bácsi és Balázs Klári személye azonban komoly konkurenciát jelenthet a stand uposoknak, hiszen két szám között egy 
kisebb showt adtak elő, de nagyon kedves módon tették mindezt. Látszott rajtuk, hogy tényleg nagyon jól érezték itt magukat, Gyuri 
bácsi pedig megjegyezte, hogy szívesen visszatérnek máskor is, de annak örülnének leginkább, ha Debrecenben is csaphatnának egy nagy 
pókerpartit. Ha rajtam múlna, én megadnám neki. (ÉS MEGADTA!) A Wellhello folytatta tovább a retró vonalat, mert bár a zenekar 
nagyon is mai, hangszerelésben inkább a '80-as évek zenéit idézik a zenekar slágerei. Áttáncoltuk velük és Stereo Pálmával az éjszakát, 
képzeletben megvettük a várost, a rakparton andalogtunk, és el is felejtettük, hogy szomorúnak kellene lennünk, hiszen véget ért a DEN.

Áttáncolt  DEN éjszakák
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EÉ: – Az idei nyár igen tartalmas volt a zene-
kar számára, nagyon sok fesztiválon és egyéb 
rendezvényen megfordultatok, játszottatok 
a Budapest Parkban is. Milyen emlékezetes 
pillanatokat tudnátok kiemelni ebből néhány 
hónapból?

MC Columbo: – Nem egyszerű bárme-
lyik koncertet, pillanatot kiemelni… Az 
biztos, hogy a debreceni Campus Fesztiválon 
nagyon jól éreztük magunkat. A mai naphoz 
hasonlóan akkor is a Halott Pénzzel játszot-
tunk egy napon, és szerencsére pont Zoli áll 
itt mellettem, akinek van egy igazán remek 
kis története, amelyben kapott némi szerepet 
a Halott Pénz is. 

Ujj Zoltán: – Az történt, hogy meghí-
vattam magam vendégszerepelni a Halott 
Pénzbe, csak nem szóltunk nekik a megle-
petés kedvéért. A várt hatás nem maradt el, 
talán túl jól is sikerült az akció, de néhány 
perccel ezelőtt beszéltem a srácokkal, és 
szerencsére nagyon pozitívan emlékeznek 
erre vissza.
EÉ: – A számaitok nagy részre angol nyelven 
íródik. Volt már arra példa, hogy félreértették, 
esetleg félreénekelték valamelyik dalszövege-
teket a koncert során?

MC C.: – Csak nem a „bájudándóra” 
gondolsz? (Lelkesen bólogattam. Bevallom, 
én is félreértettem elsőre és úgy gondoltam, 
hogy Enrique Iglesias után ez a magyar 
„bájlándó”…) Nos, igen, előfordult már. 
Patois (jamaikai angol) nyelven rappelek és 
énekelek, de próbálom a kiejtésem angolo-
sítani, az ehhez hasonló félreértések elkerü-
lése érdekében. Vicces szavak és mondatok 
szoktak születni, amikor még új egy dal és 

„Szívesen lemennénk 
bulizni a közönséghez”

a közönség nem nézett utána annyira a dal-
szövegnek. Azonban azt tapasztaljuk, hogy 
egyre többen rákeresnek a szövegeinkre, 
sőt meg is tanulják őket. Ez nagyon jólesik 
nekünk, őszintén örülünk neki. 

U.Z.: – Egyszer beszéltük az egyik rajon-
góval, hogy a koncertre egy „bájudándós” 
táblát terveztek készíteni.

MC C.: – Sőt! Most jut eszembe, hogy 
pólót kellett volna csináltatnunk…
EÉ: – Nagyon sok zenekarral dolgoztatok már 
együtt, valószínű nem kezdődne el időben a 
koncert, ha elkezdenétek mindet felsorolni. 
Miért fontosak számotokra ezek az együtt-
működések, közös produkciók? 

MC C.: – A magyar zenei piac elég csa-
ládias, szinte minden zenekar jóban van a 
másikkal. Az együttműködések nagy része 
úgy születik, hogy sokszor együtt bulizunk, 
fesztiválozunk, és egyszer csak jön az ötlet, 
hogy készítsünk egy közös számot. Ezután 
folyton visszahívjuk egymást, és újabb 
együttműködések születnek. Valószínű 
ez egy hazai szokás, szeretik a zenekarok 
egymást. 

U.Z.: – Főleg a frontemberek között 
működik ez, hiszen egyszerűbb egy-egy 
énekest meghívni zenélni, mint egy egész 
zenekart, de természetesen tényleg minden-
kit szeretünk. 
EÉ: – A Halott Pénzzel hogyan kezdődött az 
együttműködés, amelynek az eredménye az 
Akkor hívsz című szám lett?

MC C.: – Dávid (a Halott Pénz frontem-
bere) egyszer csak megjelent nálunk és kö-
zölte, hogy fizet 100 ezret, ha készítünk egy 
közös számot. (Nagy nevetés az öltözőben)

U.Z.: – Mondtuk, hogy ez egy kicsit kevés 
lesz, és végül egy nagyobb összegben egyez-
tünk meg. (Még nagyobb nevetés)

MC C.: – A többi együttműködéshez ha-
sonlóan ez a közös projekt is egy fesztiválon 
született. Összeültünk, kitaláltuk, hogy miről 
szólhatna ez a szám, született egy zenei alap 
hozzá, és nem is volt kérdés, hogy ez egy 
remek produkció lesz.
EÉ: – Ha jellemezni kellene a Brainst, szerinte-
tek melyik dalszövegetek fogja meg leginkább 
a rátok jellemző hangulatot?

U.Z.: – Annyira nem ismerem még én 
sem a szövegeinket, de mindig van egy 
aktuális kedvenc, amely kifejezi egy időszak 
hangulatát. Most az új lemezről a Turn off 
the mic című szám az, ami leginkább jel-
lemezhet minket. Arról szól ez a dal, hogy 
mi is olyan szívesen lemennénk bulizni a 
közönséghez.

MC C.: – Ez nekem is nagy kedvencem 
most. 

U.Z.: – Nem számítottunk rá, de a közön-
ség visszajelzései alapján nagyon sokaknak 
elnyerte a tetszését ez a szám.
EÉ: – Milyen terveitek vannak a következő 
időszakra?

MC C.: – Most következik az őszi klub-
turné, az ország nagyobb városaiban fogunk 
koncertezni, decemberben pedig egy dupla 
Akváriumos bulival fogjuk lezárni az évet 
Budapesten. Januárban és februárban ter-
veink szerint pihenünk egy kicsit, és az új 
dalok készítésével foglalkozunk majd. Az 
egyetemistáknak azt üzenjük, hogy tanul-
jatok sokat, és járjatok Brains-koncertekre!

U.Z.: – Stand firm!

A Brains az egyik legnépszerűbb zenekar ma Magyarországon, nincs olyan 
rendezvény, ahol néhány perc alatt ne varázsolnának fergeteges – meg-
őrülős – partyhangulatot. Nem volt ez másképp a Debreceni Egyetemi 
Napokon, a DEN-en sem. A koncert előtt a zenekar frontemberével, MC 
Columbóval, valamint dobosával, Ujj Zoltánnal beszélgettünk, és megtud-
hattuk többek között azt, hogy miért sikerült emlékezetesre az idei Cam-
pus Fesztivál, és hogyan is kezdődött az együttműködés a Halott Pénzzel.
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ZölDEbbítő

ZölDEbbítő

AKTUÁLIS

KertÉSZ Közösség

Meghallgattunk benneteket!
A DEHÖK Környezetvédelmi Bizottság az idei évben is tagfel-

vételt hirdetett. Azon elhivatott hallgatók jelentkezését vártuk, 
akik szeretnének szervezett formában tenni a Debreceni Egye-
tem környezetéért és a Bizottság tagjai lenni. Nem kellett mást 
tenniük, csak küldeni egy önéletrajzot, illetve motivációs levelet 
számunkra. A személyes meghallgatásra október 5-én került sor, 
melyen közel 30 hallgató mutatkozott be a Bizottság jelenlegi 
tagja előtt. Ezúton is köszönjük jelentkezéseteket, valamint hogy 
megosztottátok velünk elképzeléseiteket. Az újonnan felvett 
tagoknak eredményes munkát kívánok. 

Gyulavári Attila Zsolt
DEHÖK Környezetvédelmi Bizottság elnök

Próbaüzem a ZÖLD Pontban!

Megnyitott a ZÖLD Pont Iroda és Közösségi Tér! Október 
elejétől megnyitottuk irodánkat a Debreceni Egyetem Agrár-
tudományi Központ főépületében.  A közösségi tér hétközna-
ponként áll a látogatók rendelkezésére: hétfőn 13–17, kedden, 
szerdán és csütörtökön 11–15, míg pénteken 9–13 óra között 
várják a DEHÖK Környezetvédelmi Bizottság tagjai az érdeklő-
dőket. Mostantól lehetőségetek van még közelebbről megis-
merkedni a Bizottság munkájával. Számos, fenntarthatósággal, 
hulladékgazdálkodással és más érdekes témával kapcsolatos 
kiadvány közül válogathattok az előadások közötti szünetekben. 
Gyere be hozzánk, kérdezz bátran, pihenj egyet a kényelmes 
babzsákfoteljeinkben, és érezd jól magad!

Írta: Asbóth Georgina irodai koordinátor

Az idei év októberében ismét megrendezésre került a DEHÖK 
Hallgatói Környezetvédelmi Bizottság által szervezett Darules 
a Hortobágyon. Az esemény évről-évre egyre népszerűbb a 
hallgatók körében, így a túljelentkezésre való tekintettel két alka-
lommal tettük meg látogatásunkat a Hortobágyi Nemzeti Parkba.

A darvak az Észak-afrikai telelőterületeikre tartó hosszadal-
mas útjuk során minden évben néhány hetet hazánkban tölte-
nek. A Hortobágy az egyik legkedvezőbb tájegység, ugyanis a 
közeli kukoricatáblák gazdag táplálékforrást, valamint a védett 
területek, főként a halastavak ideális éjszakázó-, illetve búvó-
helyet biztosítanak számukra. Míg a darvak éjszakai szálláshe-
lyére tartottunk, utunk közben lehetőségünk nyílt megfigyelni 
a területen táplálkozó madarakat. A térség daruvonulásban 
betöltött szerepét jellemzi, hogy az ezredforduló utáni évektől 
több tízezres nagyságrendben tartózkodnak itt a darvak, az 
elmúlt években az állomány jelentősen túlszárnyalta a százezres 
nagyságrendet.   

A Puszta már önmagában is felülmúlhatatlan látványt nyújt 
minden természetkedvelő részére. Az élményt csak tetézi, 
amikor az egyébként sokszor hallgatag Puszta naplementétől 
vöröslő égalját V-alakú formációban repülő darucsapatok lepik 

el. Krúgató hangjuk, amint terelik egymást, már megpillantásuk 
előtt messziről hallható. A lenyűgöző természeti esemény hát-
terét is megismerhettük köszönhetően az esemény szakvezető-
jének, Dr. Végvári Zsolt természetvédelmi őrnek, a hortobágyi 
darvak egyik legjobb ismerőjének. 

Ezúton is köszönjük azoknak, akik velünk tartottak és együtt 
lehettünk részesei ennek a felejthetetlen élménynek.

Kiss Jusztina természetvédelmi mérnök hallgató 
Fotó: Lenner Ádám

NAPLEMENTE KÍSÉRETÉBEN BÚCSÚZTAK A DARVAK
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Kerékpáros teáztatás

Ebben a félévben is megrendezésre került a már hagyo-
mányosnak tekinthető kerékpáros teáztatás, mely a Magyar 
Kerékpárosklub  „Bringás reggeli” című eseményének mintájára 
szintén kerékpározókat jutalmazó akció. Aki október 15-e reg-
gelén 7 és 9 óra között érkezett a három állomás egyikére, egy 
pohár meleg teára volt vendégünk. Az Élettudományi Központ-
nál és a Kassai úti Campusnál található javítóállomásokon a tea 
közben a szervizpontok használatának bemutatása is terítékre 
került. Az agráros bringások láncolajozást és kerékpumpálást is 
kérhettek a tea mellé, és a kerékpárok téli felkészítéséről is szó 
esett az érdeklődők körében.

FÖLDÜNKÉRT VILÁGNAP

1991-ben a dalai láma a következő szavakat mondta: „Olyan 
globális kérdések esetén, mint a Föld megőrzése, és igazából 
minden probléma kezelésekor, az emberi tudat kulcstényező... 
A külső környezet megváltozása érdekében először magunk-
ban kell változtatni… A természeti erőforrások pusztítása a 
tudatlanságból, a Föld élőlényei iránt tanúsított tisztelet hiá-
nyából és a mohóságból származik… A probléma holisztikus 
megközelítésére van szükség, vegyítve a szereteten és együtt-
érzésen alapuló egyetemes felelősségérzettel.”

Ezzel egy időben világméretű kampányt kezdeményeztek 
a Föld védelmének érdekében (Caring for the Earth). Az IUCN 
(Természetvédelmi Világörökség), az UNEP (ENSZ Környezetvé-
delmi Programja) és a WWF (Természetvédelmi Világalap) közös 
összefogásával született meg a Földünkért című új élővilág 
megőrzési stratégia. 

Erre Magyarországon 1992 óta minden év október 21. nap-
ján megemlékezünk.

SZAKMAI NAP A MŰSZAKI KARON

A Debreceni Egyetem Műszaki Karának Környezet- és 
Vegyészmérnöki Tanszéke ezúton ajánlja szíves figyel-
mükbe a 2015. október 22-én 10 órától megrendezendő 
Környezetmérnöki Szakmai Nap elnevezésű rendezvé-
nyünket, melyet érdeklődő egyetemistáknak, középis-
kolásoknak, egyéb résztvevőknek szerveznek. 

A szakmai nap keretében több programelemmel 
népszerűsítik a környezetmérnöki hivatást, a környezettu-
datosságot, a frissen végzett szakemberek elhelyezkedési 
és szakmai lehetőségeit, kihívásait. 

A program során a szakmai előadások mellett a kiállító 
standokon, bemutatókon (környezetmérnöki feladatok, 
tesztmérések) a környezettudatosság erősítése, népsze-
rűsítése valósul meg, valamint a programokhoz kapcso-
lódóan laborbemutatókon is részt lehet venni. 

A programhoz kapcsolódóan a meghívott kör-
nyezetvédelmi szakemberek bemutatják a környe-
zetvédelmi feladataikat, tevékenységüket, valamint 
előadásaikkal betekintést adjanak szervezetük, cégük, 
vállalatuk esetében az aktuális környezetmérnöki fel-
adatokba, az ezen a területen felmerülő kihívásokba.  
Napjaink környezetvédelmi problémái alapján fontos a 
jól képzett szakember utánpótlást, mely szakemberek a 
hatósági szervezetek, ipari cégek növekvő környezetvé-
delmi feladatainak megoldásában is fontos szerephez 
jutnak.

A szakmai napon a látogatók a DEHÖK Környezetvé-
delmi Bizottság tagjaival is találkozhatnak, megismer-
hetik a félév során megrendezésre kerülő programokat, 
továbbá lesznek ökojátékok is, és környezetvédelmi kvíz. 

Találkozzunk október 22-én!

KERÉKPÁROSOK, FIGYELEM!

A Debreceni Egyetem Hallgatói Önkormányzata a campusok 
közötti közlekedést segítve egyetemi kerékpárkölcsönző-rend-
szer kiépítésébe kezdett. Az intézmény 90 biciklit vásárol, és négy 
bázisállomást alakít ki a Böszörményi úti, Egyetem téri, Kassai úti 
campuson, valamint az Auguszta területén.

Ezúton hívnánk fel a figyelmeteket, hogy a kialakított dokko-
lók nem tárolófunkciót töltenek be! Az oda rögzített kerékpáro-
kat az egyetem munkatársai eltávolíthatják!

Megértéseteket köszönjük! 
Észrevételeiteket, javaslataitokat kerékpártárolók kialakítására 

a kornybizdehok@gmail.com címre várjuk!
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Hancsovszki Renáta versei

Az Egyetemi Élet folyamatosan várja verseiteket, prózáitokat a szepszelet@gmail.com-ra vagy a szerkesztőség címére!

SZÉP-SZELET

Almássy Lehel: Nővérek

A szobalányhoz

Ülök egy kényelmes bőrfotelben
a Don Davidson nevű hotelben
és hatalmas plazma tévén
nézem az idei VB-t.

Számban kubai szivar füstöl,
az étkészlet színezüstből,
a szobalány masszírozza a hátam,
puha keze tudja mi a vágyam.

Tüzes angyal arca, démon teste,
mind csak az én kívánságom lesse!
Harang hangján kérdőn kérdi tőlem:
Don Davidson, vajon mi lesz belőlem?

Míg lelked fehér, arcod szende,
szereped van földön s Menyben.
Maradj meg tisztának, fehérnek,
s őrizd meg a felet egésznek.

Sorok mögött

Vénában érzem leheleted,
büszke köntösöd leveheted,

mert szívednek dobbanása
sajátomnak hasonmása.

Gondolatod ritka gyermek,
benne él a hiedelmed.

Hang nélkül is él a beszéd,
sorok mögött lelkünk mesél,

Eggyé olvadnak a lapok,
holnap öleli tegnapot.

Egymás mellett elrejtett szavak,
összeforrnak, a tinta szalad.
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Szeptember elején kétnapos színházi workshopot szervezett a Csokonai 
Színház. A koreográfusokból és táncosokból álló Tumulus-csoport két tagja 
érkezett Debrecenbe Franciaországból. 

A Tumulus olyan lelkes táncművészeket fog össze, akik szeretnek új dolgokkal 
próbálkozni, bátran kísérleteznek akár bizonytalan talajon is, és eredményeiket igye-
keznek minél szélesebb közönséggel megosztani. Főként a Franciaország és Közép-
Európa közötti kapcsolat áll munkáik fókuszában. Andrea Sitter és Sophie Bocquet 
a műhelymunka során az eltáncolt mozdulat és szöveg kapcsolatát vizsgálták, és azt, 
hogy hogyan fejezhető ki tánccal, mozdulattal egy-egy érzelem.

A kurzus alatt a Csokonai Színház dolgozói, valamint a Debreceni Egyetemi 
Színház tagjai és Medgyessy Ferenc Gimnázium és Művészeti Szakközépiskola tán-
cot tanuló diákjai dolgoztak két külön csoportban. A terv az volt, hogy a résztvevők 
improvizációs feladatokon és kompozíciókat létrehozó gyakorlatokon keresztül, a 
munka végére megérkezhessenek a lényükből fakadó, természetesen megnyilvánuló 
saját táncukig.

Mindkét koreográfus dolgozott mindkét csoporttal – felváltva. A munka-
módszerük nagyon hasonló volt, ám a feladatok mégis nagyon eltérőek, hiszen a 
két táncos koreográfus háttere is nagyon különböző: egyikük a balett világából, 
másikuk a modern tánc felől érkezett. A Debreceni Egyetemi Színház képviseleté-
ben nyolcadmagammal én is részt vettem az egyik csoport munkájában. A nyelvi 
különbségek néha okoztak némi problémát – mozgás, tánc közben nehéz fordítani, 
különösen, ha a tréner belemelegedik, és nagy hévvel magyaráz minden általa is-
mert nyelvet egyszerre használva –, de egy idő után ez sem volt zavaró, szerencsére 
lehetőségünk volt teljesen ráhangolódni a koreográfusokra.

Testünk legrejtettebb izmai bukkantak elő az intenzív mozgás során, másnap úgy láttuk, mintha lábunkra egy absztrakt festő „Színes 
foltok” című alkotása került volna fel. Ezen nem búslakodtunk, hiszen így volt jó, ez bizonyította, hogy kellően elengedtük magun-

kat, mertünk ugrani, vetődni, padlóhoz csapódni, és teljesen belemerültünk a 
zene hullámaiba, melynek mélységeiben megszületett saját koreográfiánk. Hol 
nagyszerű klasszikus zene inspirált minket, máskor pedig Rammsteinre mo-
zoghattunk. Tökéletesnek bizonyult az arány a koreográfusok által megszabott 
kapaszkodók és a szabadon választott improvizációk között; sokat tanulhattunk 
a saját testünkről és mozgásunkról e két délután alatt.

Zárásként és egyben búcsúzásként, a második nap végén a koreográfusaink 
kerültek középpontba a saját, nekünk készített táncjelenetükkel; majd egy lég-
gömbös játék segítségével ráébresztettek minket arra, hogy mennyi mindent 
kibírhat az előítéletek szerint egy gyengének és védtelennek elképzelt entitás.

Reméljük, hogy a jövőben lesz még és jól fog sikerülni a Csokonai Színház 
és a Debreceni Egyetem közötti együttműködés, s mindkét fél profitál belőle, 
mint ahogy most mi is tettük, testileg és lelkileg egyaránt. Sokat nevettünk, 
sokat mozogtunk, és némi dallamtapadásunk is lett – az izomláz elmúlik, az 
emlék megmarad. 

(eSTé)  Fotók: Máthé András

Modern tánc egy kis Rammsteinnel
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You can’’'t buy me love,

but you can buy me 

egyetemi
ajándéktárgyak!
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...énekli a Junkies zenekar még 
1995-ből, a Káros az egészségre 
című nagylemez első dalában. A 20 
éves kult lemezt Debrecenben is újra 
bemutatták.

Három kedvenc magyar lemezem: 1. 
Junkies: Nihil, 2. Tankcsapda: Jönnek a 
férgek, 3. Kispál és a Borz: Happy Borzday. 
A negyedik helyre jönne a Káros lemez a 
Junkiestól, valószínűleg csak azért, mert 
a Nihilt hamarabb ismertem meg, hiszen 
éppen akkor jött ki, mikor felfedeztem a 
bandát, 1997-ben volt egy kis underground 
hype is körülötte. Ez annyit jelentett, hogy 
a Metal Hammer címlapján szerepeltek. 
Abba még belegondolni se merek, mi lesz itt 
két év múlva, amikor jubilál a Nihil, amely 
olyan himnuszokat adott, mint az Ennyi 
kell vagy a Miattad iszom te állat, ugyanis a 
Káros jubileumi buliján is akkora pogó volt 
a Roncsban, amilyet ott még nem láttam 
korábban. 

A Junkies maga volt a hazai rock&roll 
életforma megtestesítője, kipróbáltak min-
dent, mi káros az egészségre, mindehhez 
olyan punkot nyomtak, ami zenéjében és 

Az állat nők károsak az egészségre…

Új programmal bővült a Nagyerdei Víztorony: havonta egy alkalommal 
kevéssé ismert zenekarokat mutatnak be a közönségnek.

A címben nem a Ten Years After zenekar neve lett elírva, hanem három fő-
városi lány öntevékeny köréről van szó, akik a hazai feltörekvő zenészek és zene-
karok segítésére szövetkeztek. Nem tehetségkutatót szerveznek, hanem elviszik 
a közönségnek a perspektivikus bandákat. Rákosi Timi, Jezerszky Viki és Vitéz 
Anikó szerint sok olyan magyar zenekar van, akik nagyon tehetségesek, viszont 
nehezen jutnak be a köztudatba. Nekik kezdtek el fellépéseket szervezni, újabban 
Debrecenben is.

„Februárban volt az első koncertünk Budapesten, olyan zenekarokat választunk 
ki, akik frissek, aktuálisak, tetszenek nekünk, és látjuk bennük azt a potenciált, hogy 
a legnagyobb hazai színpadokon is ott lehetnek egyszer” – magyarázza a kiválasz-
tás kritériumait Jezerszky Viki. Eddig már olyan zenekarokkal dolgoztak együtt, 
mint a Zombori, a Zanzinger, a Patika Domb, Nyilas Reni & Ők, Szatmári Juli, a 
Margaret Island,a  Hello Hurricane, a The Pills, az Ivory, a Real Lies, a Kloggs, a 
NEA, a Rotten Roots, a Nyolcadikosok, a Twentees, a The Immigrants, a Mayberian 
Sanskülotts és a Belle Belle. „Egyikünk sem játszott zenekarban, ez mindenkinek 
sokkal jobb is így, viszont ezzel szeretnénk foglakozni, zeneipari menedzsmentet 
tanulunk a Zeneipari Hivatalban” – mutat rá a Ten years before hátterére Viki. 

Az első debreceni bulin a Jónás Vera Experiment játszott a nem túl népes, de 
annál lelkesebb közönségnek a Nagyerdei Víztoronyban, ahol minden hónapban 
hétvégi időpontban lesz egy Ten years before-buli. Novemberben a Margaret Island 
és Nyilas Reniék lépnek fel.

Szabó Laci 

TEN YEARS BEFORE

szövegében is kiállta az idő próbáját, ma is 
elevenek, társadalomkritikai élük cseppet 
sem csorbult, és persze ugyanúgy felpör-
getnek. Annyi változott, hogy már nem 
próbálnak ki mindent a tagok, mi pusztít, 
csak eltelt húsz év, nem lehet mindenki 
nyugdíjas koráig olyan vasból, mint Lemmy 
a Motörheadből, aki nemrég mégis rosszul 
lett és abbahagyta egy koncert közben, elné-
zést kért, és lement a színpadról. Képzeljük 
el, a közönség nem elégedetlenkedett, hogy 
kifizette a jegyet és az első néhány dal után 
vége is lett a bulinak. Megtapsolták, szeret-
ték, aggódtak érte, és senkinek nem jutott 
eszébe visszakérni a jegye árát. 

Ezt egyébként a Junkies énekese, Szekeres 
András felajánlotta az első szám után az 
októberi debreceni koncerten, mert hang-
szálgyulladása miatt nem sok hangja volt. A 
Tankcsapda Tankológia című albumán van 
a Johnny a mocsokban című klasszikusnak 
egy olyan verziója, amikor Lukács nagyon 
meg van fázva, be van rekedve és alig tud 
valamit énekelni – na úgy volt egy teljes 
koncerten át Szekeres András, de ahogy a 
Motörheaden, a Junkieson sem hőbörgött 
emiatt a közönség. Ráadásul a régi zenésztár-

sak, Barbaró Attila és Riki Church segítettek 
neki, volt olyan dal 1995-ből, amit eredetileg 
Riki egyik korábbi amerikai zenekarából ho-
zott és írtak hozzá egy magyar szöveget, ezt 
most a basszusgitárostól hallhattuk eredeti 
angolban, debreceni ősbemutató 20 év után. 

A Káros az egészségre szülinapi turné-
jának mottója az Apu vedd meg nekem a 
Károst volt, s valahogy önkéntelenül is arra 
gondoltunk, vajon a Wellhello közönségének 
lesz esélye húsz év múlva együtt bulizni a 
zenekarral? 

Szabó Laci 
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– beszélgetés PhD dr. Virágos Mártával,
 a Debreceni Egyetem Egyetemi és Nemzeti Könyvtár volt főigazgatójával –

Könyvtár nélkül nincs egyetem

Dr. Virágos Márta 1978-tól a Debrece-
ni Orvostudományi Egyetem Kenézy 
Könyvtárának igazgatója, 2001-től a 
Debreceni Egyetem Egyetemi és Nem-
zeti Könyvtár (DEENK) első főigazga-
tója, egyetemi oktató. Szakterülete: 
könyvtártudomány, könyvtárépítés, 
könyvtármenedzsment, felhaszná-
lóképzés. Több hazai és nemzetközi 
szervezetben képviselte és képviseli 
a magyar könyvtárügyet, így 2004 
és 2014 között az Egyetemi Könyv-
tárigazgatók Kollégiumának elnöke, 
2004–2015 májusáig az Informatikai 
és Könyvtári Szövetség alelnöke, a 
LIBER Architecture Group elnöksé-
gi tagja… Tudományos és közéleti 
tevékenységéért számos elismerést 
kapott: Könyvtárügyért kitüntetés, 
Szinnyei József-díj, Tankó Béla Kü-
löndíj, Pro Auditoribus Universitates 
Debreceniensis Díj… Idén, augusztus 
20-án a Magyar Érdemrend Lovag-
kereszt polgári tagozat kitüntetéssel 
jutalmazták.

EÉ: – Főigazgató Asszony! Ön 1974-ben 
francia–történelem szakos középiskolai tanári 
diplomát szerzett a Kossuth Lajos Tudomány-
egyetemen, és négy év múlva az akkori DOTE 
Kenézy Könyvtár igazgatójává nevezték ki, 
majd 33 éven keresztül ott, és az egyetem 
könyvtárainak integrációját követően azok fő-
igazgatójaként dolgozott. Mi történt a végzés 
utáni négy év alatt, tanári képzettsége ellenére 
tudatosan fordult a könyvtárosi hivatás felé, 
vagy a véletlenek műve volt? 

– Gyermekkoromban divattervező sze-
rettem volna lenni, jól rajzoltam, de az em-
berekkel való kapcsolatteremtés, foglalkozás 
jobban vonzott, így a pedagógusi hivatást 
választottam. Az egyetem után a Francia 
Tanszéken kezdtem a pályafutásomat, és egy 
szerencsés „véletlennek”, a férjem Fulbright 
ösztöndíjának köszönhetően egy évet egy 

Los Angeles melletti egyetemi campuson 
tölthettünk. Francia szakosként végeztem, 
és angolul egyáltalán nem beszéltem, így 
megpróbáltam olyan elfoglaltságokat keresni 
magamnak, amelyek segítik az angol nyelv-
tanulásomat. Francia irodalmi kurzusra 
iratkoztam be, ahol angol nyelven oktattak, 
táncórákra jártam, hogy angol anyanyelvű 
környezetben lehessek, a legfőbb tartózko-
dási helyem azonban az egyetem könyvtára 
volt. Nagy élmény volt számomra és az addi-
gi tapasztalataimhoz képest teljesen újszerű 
az a nyitottság, a szolgáltatáscentrikusság, 
praktikusság, ami az élet minden területén, 
így a könyvtárban is megmutatkozott. Mikor 
hazajöttünk, visszakerültem a tanszékre, 
és nagyjából egy év múlva két fiatal, Ame-
rikából hazatért kutató barátunk (azóta 
mindketten akadémikusok) vetette fel, hogy 
pályázzam meg az orvosi könyvtár megüre-
sedett vezetői állását. Így tettem, mert úgy 
gondoltam, van bennem annyi motiváció, 
ambíció, tudásvágy és elképzelés arról, hogy 
hogyan kell kiépíteni egy jó, szolgáltató 
könyvtárat. Alkalmasnak találtattam, és ezt 
33 éven keresztül bizonyíthattam.

EÉ: – Egy dr. Kenézy Gyuláról szóló ki-
adványban olvastam, hogy először benne 
fogalmazódott meg az egyetemi könyvtár lét-
rehozásának gondolata, illetve arról az útról 
is, amíg az 1918-ban megnyitott könyvtár egy 
Simonyi úti bérelt helyiségből 1932-ben a mai 
helyére költözhetett. A ma már összességében 
mintegy hat és fél millió dokumentummal 
bíró, az időközben a kari könyvtárakból is 
létrejövő hét szervezeti egység egyesülését a 
tízéves évfordulón, 2012-ben Fábián István, 
az egyetem akkori rektora, úgy jellemezte: „Tíz 
évvel ezelőtt nagyon fontos lépés volt, hogy 
a könyvtárak egyesültek. Mára a DEENK 
intézménnyé vált az intézményen belül, 
meghatározó szerepet játszik a kutatásban és 
az oktatásban”. Önnek mi a véleménye erről? 
Hogyan emlékszik vissza főigazgatóként a tíz 
év és az azóta eltelt időszak egyes állomásaira?

– Az integráció a Debreceni Egyetem 
és a könyvtár szempontjából is hatalmas 
előrelépés volt. Nem volt egyszerű művelet, 
de voltak többen az egyetemen, akik hittek, 
hisznek az universitas szellemében. A deb-
receni felsőoktatási intézmények könyvtárai 
az integráció előtt is együttműködtek. Csűry 
István, az egyetemi könyvtár egyik emble-
matikus igazgatójának kezdeményezésére 
együttműködési szerződést is kötöttek a 
külföldi folyóiratok beszerzésének egyez-
tetésére, majd később a drága adatbázisok 
közös finanszírozására. Mondhatjuk tehát, 
hogy létezett egy alulról jövő, szakmai 
kooperáció. Amikor pedig megnyíltak a 
pályázati lehetőségek, összefogtak, hogy 
közösen szerezzenek be egy integrált 
könyvtári rendszert, ami feltétezi, hogy 
azonos szabványt kell használni, össze kell 
illeszteni a leírási módokat, stb., egyszóval 
sok mindent harmonizálni kellett. Ezek 
voltak az integráció előzményei, ami persze 
nem jelenti azt, hogy a könyvtáraknak a 
munkamódszerei, a szolgáltatási stratégiái, a 
felhasználói körük, a méretük ne lettek volna 
eltérőek. Az egyetemi integrációt követően 
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egy évet kaptunk az átszervezésre, amikor 
a kollégák bevonásával, lépésről lépésre, az 
egységes könyvtári közösség létrehozásával, 
a gyűjtemények összevonásával sikerült 
megvalósítanunk a legfőbb célkitűzésünket, 
az egységes szolgáltatási színvonal biztosítá-
sát. Ehhez járult hozzá az is, hogy 2003-ban 
megépült a Kassai úti campuson a Társa-
dalomtudományi, ill. 2005-ben a Kenézy 
Élettudományi Könyvtár egységünk.  
EÉ: – Ön számos tanulmányában, szakmai 
konferenciákon elemezte a könyvtárak mai 
helyzetét, valamint az információs társadal-
makban a könyvtárak megváltozott szerepét, 
feladatait. Egyik előadásában Daniel Bell 
amerikai szociológusra hivatkozik, aki sze-
rint 1788-ban, az Encyclopaedia Britannica 
harmadik kiadásakor (összeállításához már 
egy egész tudósgárda ismerete szükségelte-
tett) vette kezdetét az a folyamat, melynek 
során civilizációnk egyre inkább elveszítette 
uralmát információs eszközei fölött.  Egyetért 
Ön ezzel a megállapítással? Mit tehet egy 
könyvtár, a könyvtárosok, akiknek az elsőd-
leges feladata a felhalmozódott ismeretanyag 
gyűjtése, rendszerezése és hozzáférhetővé 
tétele a külvilág számára? Hogyan tesz eleget 
ennek a DEENK?

– A DEENK-ben a korábbi évek a hagyo-
mányos gyűjtemény kihasználtságának nö-
veléséről szóltak, az utóbbi 13 esztendőben 
pedig az információk robbanásszerű növe-
kedése jelentette, mint minden informá-
ciószolgáltató, így a könyvtárunk számára 
is a kihívást. Részben a túl sok információ, 
másrészt hogy az információt szolgáltató 
technológia óriási változáson ment keresz-
tül, áthelyezte a könyvtári szolgáltatásban 
is a hangsúlyokat. Át kellett képeznünk 
magunkat arra, hogy a hagyományos 
dokumentumok mellett a különböző 
információs forrásokat is biztosítani tud-
juk. Átalakult az úgymond hagyományos 
könyvtárosi szerep, új munkakörök jöttek 
létre, sok informatikus alkalmazására lett 
szükségünk, hiszen sokszor saját fejlesz-
tésből tudtunk megoldani bizonyos prob-
lémákat. A könyvtáraknak egyik nagyon 
fontos feladata lett egy intézményen belül 
keletkezett tudás rendszerezése mellett a 
tudás menedzselése, elérhetővé tétele is. 
Mindezek teljes szemléletváltást követel-
tek meg a könyvtárak dolgozóitól. A mi 
könyvtárunk, azt hiszem, élen járt ebben, 
hamar felismerte, hogy mennyire fontos az 
intézményi repozitórium-építés, és ezt az 
egyetem vezetése is támogatta. A könyvtár 
tradicionális szerepe a társadalomban óriási 
mértékben kibővült, nemcsak információs 

központ, jóval több annál, a harmadik hely 
az otthon és a munkahely mellett, amely 
sokféle szolgáltatást nyújt.
EÉ: – A több mint 130 főt foglalkoztató, 
hét részegységből álló egyetemi könyvtárat 
irányította, és ezzel egy időben rendszeresen 
oktatott és oktat ma is könyvtár és informa-
tika tantárgyakat magyar és angol nyelven. 
Speciálkollégiumot vezet, témavezető az In-
formatikai Doktori Iskolában. Rendszeresen 
publikál hazai és külföldi szaklapokban, ez 
idáig két kötete jelent meg a tudományos ku-
tatás módszertanáról, valamint a könyvtár-
építés témakörében. Magyar és külföldi szak-
mai fórumokon tart előadásokat, szakmai 
pályázatok készítésében, menedzselésében 
vállal aktív szerepet. Milyen személyiségje-
gyeinek köszönheti ezt a sokoldalúságot, Ön 
szerint milyen tulajdonságai miatt tartották 
a beosztottai jó vezetőnek, illetve mit mond 
tanítványinak, milyennek kell lennie a jövő 
könyvtárosának?

– A vezetéssel kapcsolatban két alapel-
vem van, nem szabad magunkat túlzottan 
,,komolyan” venni. A könyvtár az egyetem 
legnagyobb szolgáltatója, és nekem az volt 
a feladatom, hogy azok a munkatársak, 
akiknek a munkájáért felelős voltam, ezt a 
szolgáltatást jól végezzék. Fontos az empátia, 
ha ez nincs meg a munkatársak iránt, nem 
várhatok megértést, tiszteletet. Alapvető kö-
telessége minden vezetőnek, hogy becsülje 
és meghallgassa a munkatársait. Én így 
gondolkodom, és így próbáltam cselekedni 
is. Alapból pozitív beállítottságú vagyok, 
és jót feltételezek az emberekről. A jövő 
könyvtárosainak is azt tudom mondani, 
hogy legyenek nagyon nyitottak minden új 
tudásra, legyenek pozitív gondolkodásúak, 
legyenek képesek az önfejlesztésre. Szüksé-

ges a jó problémamegoldó képesség és az 
önbizalom. 
EÉ: – Kollégái körében köztudott, hogy kiváló 
tornász volt, háromgyermekes anya, és ma 
is tornázik, a munkahelyére mindennap 
kerékpárral járt és jár most is, Ön szerint 
ezeknek köszönheti az átlagon felüli teherbí-
rását? Van-e a munkán és a mozgáson kívül 
kedvenc időtöltése? Szeptember 4-én kollégái 
ünnepélyes keretek között búcsúztatták 
nyugdíjba vonulása alkalmából, gondolom, 
az eddigiekhez hasonlóan képzeli el a nyug-
díjas éveit is?

– Szerettem egyszerre sok mindent 
csinálni, ötéves koromban kezdtem el ba-
lettozni, azóta sportolok, versenytornáztam, 
művészi tornáztam, versenytáncoltam, az 
összes iskolai atlétikai versenyen indultam, 
sakkversenyekre jártam, művészi tornából 
vidékbajnok is voltam. Kisgyerekkorom 
óta saját magamnak osztom be az időmet. 
A logisztikát elég jól megtanultam. Talán 
ezeknek köszönhetem a teherbírásomat. A  
kevés szabadidőmben minden olyan elfog-
laltságot szeretek, amit más normális ember, 
utazni, olvasni, színházba járni, barátokkal 
találkozni, kertészkedni… A nyugdíjas 
éveimet is aktívan tudom csak elképzelni. 
Tanítok, van jó néhány országos funkci-
óm, a Debreceni Szemle, a Gerundium 
szerkesztőbizottságában is dolgozom. Ezek 
mellett olyan, a könyvtár számára hasznos 
tevékenységek, mint könyvek, cikkek írása, 
fordítása, a nyugdíjas könyvtárosok klubjá-
nak a megszervezése szerepelnek a teveim 
között, minden olyan, amire a napi munka 
mellett nem jutott időm. Úgy gondolom, 
hogy míg az ember bírja szellemileg, szak-
mailag, addig ezt csinálnia kell.

Szegedi Magdolna
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A DE-ficit mostani írásában Pusztai László bemutatja a könnyen ellenőrizhető, csaknem veszteségmentes 
vállalatirányítási rendszer kialakulásának történetét, és ismerteti a főbb fogalmakat.

Mi fán terem a lean szemlélet?
Bevezetés

A gazdaság és az ipar fejlődésével számos 
szabály, elmélet látott napvilágot, hogyan is 
lehet sikeresen működtetni egy vállalatot. 
Viszont bármennyire is jó eszközök, elterelik 
a vezetők figyelmét az alap céltól. Pontosab-
ban hogy a lehető legnagyobb hatékonyság-
gal dolgozzanak, egy összeszokott csapattá 
kell kovácsolni a dolgozókat és vezetőket, 
hogy így közösen találjanak megoldást a 
felmerülő problémákra, és fenntartsák az 
eredményes működést.

A lean egy angol kifejezés, jelentése: 
karcsú. Lényege, hogy a vállalat működését 
egyszerűen, karcsú módon kell szervezni, 
vagyis ha a folyamatait és munkamódszereit 
megszabadítja a veszteségektől, egy könnyen 
ellenőrizhető rendszert alakít ki. 

A cikkemben szó lesz a lean szemlélet 
kialakulásának történetéről, valamint az 
alapvető fogalmakkal és értékekkel fogunk 
megismerkedni.

Kis történelem…
Számos teória létezik arra vonatkozóan, 

hogy honnan is származtatjuk a lean gyár-
tási rendszert. Van, aki szerint az ókorig 
visszavezethető gyökerei vannak, mások 
az 1970–1980-as évekre teszik a módszer 
keletkezését. 

De az 1500-as évek végén már megfi-
gyelhetők voltak a korai próbálkozások az 
ésszerűségre alapozva: III. Henrik francia 
király vezetésével az első egyszerű gályahajó-
kat kevesebb mint egy óra alatt elkészítették, 
így mondhatjuk, hogy ekkor alakult ki a 
folyamatos termelés. 1799-ben Whitney 

tökéletesítette a felcserélhető alkatrészek 
koncepcióját, amikor egy 10.000 darabos 
megrendelést kapott muskétagyártásra. 
Ezt nevezhetjük első sorozatgyártásnak. 
Frank és Lilian Gilberth 1905-ben kezdték 
el vizsgálni az ergonómikus munkahelyek 
fontosságát, valamint kialakították a moz-
dulatelemzés módszerét, mely 18 alapvető 
mozgással írja le az emberi mozgást. Az 
első jelentősebb termelésszervezési eljá-
rás Henry Ford nevéhez fűződik, aki a 
T-modellt készítette mozgó gyártósoron. A 
gyártósor 1923-ban 2,1 millió darab autót 
tudott gyártani évente, oly módon, hogy az 
egy autóra eső gyártási költség a töredékére 
csökkent. A kor másik nagy elméje a japán 
Sakichi Toyoda volt, aki az 1920-as évek 
végére kifejlesztette azt a szövőszéket, amely 
cérnaszakadás esetén magától megállította a 
gépet. Ezt a szabadalmat eladta, majd 1937-

ben megalapították a Toyota Motor Corpo-
rationt. A szövőszéknél ismert technológiát 
ötvözték az autógyártásban is az éppen 
időben (Just in time: a szükséges terméket 
a szükséges mennyiségben, a szükséges idő-
ben gyártani és mozgatni) rendszerrel, amit 
a világ Toyota Production Systemként (TPS) 
ismer. A Toyota fontosnak tartotta a meg-
felelő kapacitástervezést, az önellenőrzést, 
a gépek gyors átalakíthatóságát. Az 1970-es 
években, az olajválság idején Nyugat-Európa 
és Amerika felismerte, hogy ez a rendszer 
nagyon sok előnnyel jár, így a világot járó, a 
TPS-t terjesztő japán mérnökök segítettek 
elsajátítani a módszer alapjait. 1990-ben 
jelent meg James Womack, Daniel Jones és 
Daniel Roos szerzőktől a The Machine That 
Changed the World című könyv, amelyet 
a lean-menedzsmentben alapvető műként 
tartanak számon, majd szintén Womack és 
Jones tollából a Lean Thinking című alkotás.

Értékek és veszteségek
A legelterjedtebb megfogalmazás szerint 

az érték az, amiért a vevő hajlandó fizetni. 
Tehát értékteremtésről akkor beszélhetünk, 
ha a terméket vagy információt oly módon 
alakítjuk, hogy minden egyes lépéssel egy 
magasabb készültségi fokra jusson, vagyis 
egyre közelebb kerüljön a vevő igényeihez.

A Lean értelmezésében a veszteség azt 
jeleni, ami a vállalati folyamat esetében 
szükségtelen, felesleges, nem ad értéket a 
vevő számára. A filozófia célja, hogy ezektől 
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a haszontalan műveletektől megszabadítsa, 
ezáltal hatékonyabbá tegye a vállalatot.

Taiichi Ohno, a Toyota termelési rend-
szer megalkotója szerint hétféle veszteséget 
különböztetünk meg:

Felesleges folyamat: Egy terméket vagy 
szolgáltatást előállító vállalkozás fő célja a 
fogyasztói igények kielégítése nyereség el-
érése mellett. Veszteségnek mondhatók azok 
a feldolgozási lépések, amelyek túlmutatnak 
az igények kielégítésén, hiszen erőforrást 
használnak fel, de a vevő szempontjából nem 
emelik a termékértékét.

Mozgás: Minden olyan mozzanat, amely 
nem ad hozzá értéket a késztermékhez, 
vagy olyan értékteremtő, de nem optimális 
mozdulat, ami veszteséget okoz. 

Várakozás: Amikor szüksége lenne arra, 
hogy dolgozzunk, de nem tesszük, mert 
valami miatt várnunk kell, hogy munkát 
végezhessünk, akkor veszteség keletkezik. 
Ide soroljuk a gépekre való várást, a géphibát, 
valamint az anyaghiányt.

Túltermelés: Akkor beszélünk túlterme-
lésről, amikor a megelőző folyamat többet, 
gyorsabban, hamarabb termel, mint ameny-
nyit a soron következő lépés fel tudna hasz-
nálni. Ez a forrása a készletveszteségnek is.

Készlet: A folyamatok biztonságos mű-
ködtetéséhez szükséges minimális készletnél 
nagyobb mennyiség. A tárolás és készletezés 
nem ad értéket a termékhez, sőt, jelentős 
költséget ró a vállalatra.

Mozgatás: Olyan, anyagmozgatással járó 
tevékenységek, amelyek pontosabb szerve-
zéssel vagy ütemezéssel elhagyhatók vagy 
lerövidíthetők lennének.

Selejt: Ha valamit nem csinálunk meg 
tökéletesen, az a későbbiekben pluszráfordí-
tásokat igényel (idő, munka). Ha a vevőnél 
derül ki a hiba, akkor sokkal magasabb árat 
kell fizetnie a cégnek.

A később megállapított veszteségtípusok 
közé tartozik még a rossz kommunikáció, a 
kihasználatlan emberi tudás is.

Lean alapelvek
Ezt az öt alaplépést 1996-ban vetette pa-

pírra James Womack és Daniel Jones. Ezek 
a lépések nagyban segítenek az előzőkben 
megismert veszteségek kiküszöbölésére.

Érték: Ebben a pontban meg kell határoz-

nunk, hogy pontosan mi is számít értéknek 
a vevő számára. Nem azon van a hangsúly, 
hogy milyen gépünk van, vagy hogy milyen 
technológiát használunk, hanem hogy mit 
szeretne a vevő?

Értékfolyamat: Az a folyamat, amelynek 
során olyan tevékenységet végzünk el, ami 
a vevő igényeinek megfelelő termék előállí-
tásához szükségesek.

Áramlás: Az áramlás megalkotása során 
azt kell szem előtt tartani, hogy a termékek 
megállás nélkül haladjanak a folyamatokon 
keresztül és a folyamatok között is.

Húzóelv: A folyamatok csak a számukra 
szükséges alkatrészt hívják le vagy igénylik 
az előző folyamattól a szükséges mennyiség-
ben. Ez elősegíti, hogy ne raktárra gyártsunk, 
és a költségeket csökkenteni tudjuk.

Tökéletesítés: A siker kulcsa a folyamatos 
fejlesztés, fejlődés. Ha ez megáll, akkor 
elveszítjük a piacon elfoglalt helyzetünket.

5S

Az 5S egy lean eszköz, módszer, amelyet 
elsősorban a vállalati munkahelyek rende-
zett kialakításának érdekében alkalmaznak. 
Sokfelé tévesen a „rend és tisztaság” szinoni-
májaként használják, miközben a módszer 
ennél lényegesen több. Ahogy a felesleges 
folyamatokat, úgy el kell hagyni minden 
anyagot és eszközt, amelyekre nincs szükség 
az adott területen. 

Seiri (Szortírozás): Válogassuk ki azokat 
az anyagokat, eszközöket és információkat, 
amelyekre szükségünk van, és minden mást 
távolítsuk el. A szelektálás során határozzuk 
meg azokat a szükséges dolgokat is, melyek 
nem állnak rendelkezésünkre, majd igyekez-
zünk pótolni a hiányosságokat.

Seiton (Helyes elrendezés): Az egyes 
folyamatlépések megfelelő sorrendjének ki-
alakítása, az elvégzéshez megfelelő helyszín 
meghatározása, az elvégzéshez szükséges 
eszközök rendbe rakása, helyük feliratozása, 
jelölése.

Seiso (Tisztaság): A szennyeződésből 
fakadó meghibásodások kiszűrése. Lépései: 
A szennyeződés forrásának megszüntetése, 
a terjedés minimalizálásra, tisztítási elv 
kialakítása.

Seiketsu (Szabványosítás): A szabvány 
kialakítása, kommunikálása, oktatása, elter-
jesztése a szervezetben.

Shitsuke (Önfegyelem): Az előző 4S 
beépítése a vállalati kultúrába, önfegyelem.

A fent említett elemek célja a biztonsá-
gos és minőségi munkavégzésre alkalmas 
munkakörnyezet kialakítása, a hatékonyság 
növelése, rövidebb átfutási idő és szállítás, 
kisebb készlet.

Lean a hétköznapokban
Hogy a fentebb leírtakat egy hétköznapi 

példával is szemléltessük:
A szó jelentéséből kiindulva tegyük 

fel, hogy fogyni szeretnénk. Mit teszünk 
először? Beazonosítjuk a legnagyobb fe-
lesleget, amitől meg kell szabadulnunk, 
megtervezzük, hogy milyenek szeretnénk 
lenni, és a cél elérésének érdekében felállí-
tunk egy tervet. Miután ezzel megvagyunk, 
módszereket keresünk, hogy a felesleget 
eltüntessük, lecsökkentsük. Természetesen 
nem minden módszer jó minden területre, 
így gondosan ki kell választani a megfelelő 
eszközt. Ha sikerült kiválasztani a megfelelő 
módszert, keressünk segédeszközöket, hogy 
a bevezetés hatékony legyen. Felállítunk egy 
edzéstervet, ami szerint elkezdünk edzeni.

De hogy függ ez össze ez egy vállalat-
gyártásával?

Képzeljük el, hogy a testünk a vállalat. 
Ebben az esetben a fej az irányítás, a kéz 
a logisztika, láb a szállítás, és a test a ter-
melés. Ha van súlyfelesleg, az azt jelenti, 
hogy veszteségek vannak a vállalatban. A 
veszteség idő, a veszteség pénz. A fogyáshoz, 
vagyis a veszteség megszüntetéséhez ki kell 
választanunk a legmegfelelőbb módszert: 
a lean termelési rendszer módszertanát és 
annak eszközeit. Az alkalmazott módszerek 
pedig lehetnek az 5S, Kanban, Poka Yoke, 
egységesített munka stb.

Könyvajánló
Amennyiben a cikk felkeltette az érdek-

lődéseteket, olvassátok el a „Lean szemlélet”, 
„Toyota-Kata” és a „Tanulj meg látni!” című 
könyveket.

Pusztai László
DEX Műhely
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Az intézmény 2006-ban alapította a „Debreceni Egyetem 
Kiváló Sportolója” címet a hazai és nemzetközi sportese-
ményeken kiemelkedően szereplő hallgatók elismerésé-
re. Eddig több mint ötvenen kapták meg 
a pénzjutalommal járó oklevelet, köztük olyan 
élsportolók, mint Risztov Éva olimpiai bajnok úszó 
és Biczó Bence Eb-ezüstérmes úszó.

– Ezzel a kitüntetéssel köszönjük meg a díjazott hallgatóknak, 
hogy kiemelkedő sportteljesítményükkel növelték a DE hírnevét.  
A címmel egyben szeretnénk tudatosítani is azt, hogy nálunk a 
teljesítményt megfelelően értékelik, elismerik, és hogy ide érde-
mes azoknak a fiataloknak jelentkezni, aki tanulmányaik mellett 
komoly sportkarrierben gondolkodnak – hangsúlyozta  Jávor 
András általános rektorhelyettes az Aulában rendezett október 
13-ai ünnepélyes átadáson. 

A DE kiemelt figyelmet fordít arra, hogy minél több verseny- és 
élsportoló juthasson be az intézménybe, és minél többen szerezze-
nek diplomát. Ezt a szándékot támogatja az egyetemi sportösztöndíj, 
a mentorprogram, illetve a néhány hete megalakult Sporttudományi 
Koordinációs Intézet tevékenysége is.

– A DE úttörő volt hazánkban abban, hogy felismerte: a sportot 
és a tanulást együtt kell támogatni. Ebben már most kiváló példát 
mutat az ország többi felsőoktatási intézményének, hogy a kettős 
életpályamodellt – szakmai és sportolói karrier – a hallgatók meg 
tudják valósítani. A Sporttudományi Koordinációs Intézetet egyik 
missziója, hogy az élsportolókat a sporttudomány minden területén 
és eszközével (sporttudományi, teljesítmény-diagnosztikai, terhelés-
élettani mérésekkel vagy táplálkozási tanácsadással, sportpszicho-
lógiai felkészítéssel) segítse – tájékoztatott Balogh László igazgató.

 A Magyar Egyetemi-Főiskolai Országos Bajnokság különböző 
versenyein az előző tanévben csaknem 300 hallgató vett részt a 
Debreceni Egyetem színeiben, akik összesen 13 aranyérmet, 16 
ezüstérmet és 12 bronzérmet szereztek, amellyel az egyetemek 
közötti versenyben előkelő helyet foglal el az intézmény.

– Az egyetem vezetése büszke arra, amit a sport területén el-
értünk: ti a pályán, mi pedig a háttérben. Egyetemünk az elmúlt 
3-4 évben 4 milliárd forintot fordított pályázati és saját forrásból 
a sporttal kapcsolatos fejlesztésekre. De nemcsak emiatt, hanem a 
hallgatóink sportsikerei miatt is egyre többször kerül szóba intéz-
ményünk országosan a sport témakörében – mondta köszöntőjében 
Bács Zoltán kancellár.

Kiváló Sportolók

A DE rektora idén 15 élsportoló hallgatónak ítélte oda a Deb-
receni Egyetem Kiváló Sportolója kitüntető címet a 2014/15-ös 
tanévben elért eredményeikért a karok és a Hallgatói Önkormányzat 
javaslatára.

– Komoly sportszakmai szempontok alapján választjuk ki azo-
kat a díjazottakat, akik akár más hallgatókat is tudnak rendszeres 
mozgásra ösztönözni. A Hallgatói Önkormányzat számára is 
kiemelten fontos a sport, ezért többek között rendszeresen támo-
gatja az egyetemi sportlétesítmények fejlesztését, korszerűsítését 
is – tájékoztatott Szikszai Tamás DEHÖK-alelnök.

 
A DE Kiváló Sportolói a 2014/15-ös tanévben:

Módy Tóbiás – vízilabda, általános orvos
Sárkány Fanni – atlétika, anglisztika szak

Éltető Daniella – thai-box, fogorvos
Magyar Zoltán Péter – atlétika, turizmus-vendéglátás szak

Csiszár Henrietta – futsal, sportszervező szak
Kányási Roland – judo, sportszervező szak

Göttlinger Anna Ilona – kosárlabda, informatikus és szakigazgatási 
agrármérnök

Papp Márk – úszás, nyíltvízi úszás, sportszervező szak
Serra Solt Töhötöm – vívás, kereskedelem és marketing szak
Lippai Szabolcs – kosárlabda, programtervező informatikus

Szaka Dávid Gábor – kosárlabda, mezőgazdasági mérnök szak
Mihály Kata – vívás (párbajtőr), élelmiszerbiztonsági és minőségi 

mérnök szak
Pápai Márton – atlétika, biológus szak

Szabó Réka – kosárlabda, matematika szak
Senánszky Petra – uszonyos- és búvárúszás, biológia szak

unideb.hu -TB
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Csak a DEAC!
Túl vannak a szezon egynegyedén a megyei pontva-
dászatokban szereplő labdarúgócsapataink, valamint 
futsalosainknál is egyre élesedik a helyzet. Lássuk hát, 
hogyan is szerepeltek idáig focistáink!

A Hajdú-Bihar megyei labdarúgó bajnokság első osztályában 
rég nem látott színvonal-emelkedés tapasztalható, s ezt nehezen 
viseli Sáfár László együttese is, amely, mint tudjuk, tavaly ezüst-
érmes pozícióban zárta az évet, ám az idén csak a mezőny hátsó 
felében tanyázik. Legutóbbi lapzártánk óta két összecsapást vívott 
első számú alakulatunk, változó végkimenetellel. A Hosszúpá-
lyiban lejátszott alsóházi derbi rendkívüli izgalmakat, s egy fájó 
4-3-as vereséget hozott futballistáinknak, akik ezt követően az NB 
II-es játékosokkal teletűzdelt Balmazújváros ellen bizonyíthattak 
hazai pályán. Kincses Dánieléket nem abból a fából faragták, akik 
megremegnének egy ilyen fajta kihívástól, s taktikus játékkal, 
2-0-ra legyőzték a dobogós helyekért küzdő újvárosiakat. Kilenc 
fordulót követően tehát hét pontot szerezve a tizenharmadik he-
lyen áll együttesünk, amely, reméljük, ezzel a diadallal visszatalált 
a helyes ösvényre, s elkezdi gyűjtögetni a pontokat, ahogyan azt 
tavaly is tette.

Rázós heteken vannak túl a DASE labdarúgói, akik a megyei 
másodosztályú pontvadászat északi csoportjában próbálnak 
szerencsét az idén. Pöszmet Tibor tanítványai egy nyírábrányi 
pontvesztés (1-1) után fogadhatták hazai pályán a Nyírmárton-
falva gárdáját, azzal a céllal, hogy feledtessék az előző heti fiaskót. 

Sajnos azonban ez a mérkőzés sem 
úgy alakult, ahogyan azt a mie-
ink eltervezték, s mindösszesen 
egy 2-2-es döntetlenre futotta a 
lelkes vendégcsapattal szemben. 
A váratlanul jött pontvesztések 
következtében már csak gólaránnyal 
vezette a tabellát együttesünk, így fel-
tétlen győznie kellett Takács Tamáséknak a 
Görbeháza otthonában. Szerencsére ezt meg is tették fiataljaink, 
s gólparádét rendezve, 6-1-re diadalmaskodtak a középmezőnyt 
erősítő hazaiak ellen. A kilencedik játéknapot követően, huszon-
három egységet összeszorgoskodva, hárompontos előnnyel vezeti 
csoportját az egykoron DEAC-MK néven futó alakulatunk. 

Egyre jobb formába kezd lendülni Katona László legénysége 
is, akik a megye II. déli féltekén versenyeznek a 2015/16-os sze-
zonban. Jó formájukat mutatja, hogy a közelmúltban két bajnokin 
léptek pályára Papp Gáborék, s ezeket egyaránt győzelemmel 
abszolválták. Először Kismarján vizitáltak játékosaink, s arattak 
4-1-es győzelmet, egy 3-0-as félidőt követően. Majd ezután ha-
zai környezetben fogadhatták a Szentpéterszeg együttesét, ahol 
szintén négy gólt rúgva nyertek, ezúttal 4-2-re. Nyolc lejátszott 
meccsel a háta mögött, az ötödik helyen áll tizenhat szerzett 
pontjával a DEAC II. a másodosztály mezőnyében, melynek 
élbolya rendkívül sűrű. 

Egy győzelem s egy döntetlen az elmúlt hetek mérlege férfi 
futsalosainknál, akik a tavalyi évhez hasonlóan, most is az NB 
II. keleti csoportjában álltak rajthoz. Második hazai meccsünk 
alkalmával a Szegedi Tudományegyetem gárdája, azaz a SZTE 
EHÖK SE látogatott a DE-AGTC Kecskeméti János Tornacsar-
nokába. Az egyetemisták csatáján ezúttal nem hirdettek győztest, 
ugyanis 1-1-es döntetlennel ért véget a találkozó, amely végig 
kiváló iramot és színvonalat hozott. Legutóbb szintén itthon, az 
Energia SC Gyöngyös ellenében léptek pályára Bagi Tamásék s 
arattak magabiztos 7-3-as győzelmet. A Zsuponyó Levente vezette 
kispályásaink jelenleg a tabella ötödik helyét birtokolják, ami 
mindenképp bizakodásra adhat okot a jövőt illetően.

Az NB I-ben szereplő női futsalcsapatunk nem játszott mér-
kőzést az elmúlt hetekben, így Radics Ágnesék teljesítményéről 
következő lapszámunkban ejtünk majd szót. Hölgy futsalosaink 
egyébként egy győzelemmel s egy döntetlennel állnak az idei 
kiírásban.

Csapataink soron következő hazai mérkőzései:
Megye I: október 24., 17:30 
DEAC – Berettyóújfalui SE 

Megye II észak: november 1., 13:30 
DASE – DSC

Megye II dél: október 24., 13:30
 DEAC II – Szerep SE 

Férfi futsal NB II Kelet: október 19., 18:00
 DEAC – Kastélydombi SE

Női futsal NB I: november 15.
 DEAC – Hajdúböszörményi TE 
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Új névadószponzorral, két frissen 
szerződtetett játékossal, s az eddi-
gieknél is nagyobb tervekkel vágott 
neki a 2015/16-os szezonnak a DEAC 
férfi kosárlabdacsapata.

Az egészen fantasztikusan sikerült tavalyi 
szezon után (fiataljaink elhódították a Hepp 
Ferenc Emlékkupát, valamint bejutottak az 
NB I/b-s bajnokság döntőjébe, ám ott végül 
alulmaradtak) az idén már egyértelműen a 
bajnoki cím, s az ezzel járó feljutás dr. Nagy 
Ágoston együttesének a célja. Ez természe-
tesen nem egyszerű feladat a másodosztály 
mezőnyét ismerve, így a Debreceni Egyetem 
és a DEAC vezetősége karöltve már a nyá-
ron nekilátott a szezon előkészületeinek. 
A célok eléréséhez mindenekelőtt egy 
tőkeerős szponzorra volt szükség, mely a 
tárgyi feltételeken túlmenően anyagi segít-
séget is tud nyújtani kosarasaink számára. 
Ezt a balmazújvárosi Kamilla Gyógyfürdő 
„személyében” meg is találták a klub elöl-
járói, s a sikeres megállapodást követően 
nagyszabású sajtótájékoztatón ismertették 
az egyezség részleteit.

– Komoly feladat, hogy az egyetem a 30 
ezer hallgatóját és 10 ezer oktatóját, dolgo-
zóját, polgárát megmozgassa. Az intézmény 
sportklubja, a DEAC több mint kilencvenéves 
múltra tekint vissza. 16 szakosztályában 
csaknem 600 versenyző – ebből kétszáz 
egyetemi hallgató és dolgozó – képviseli az 
intézményt a felsőfokú oktatási intézmények 
sporteseményein és a nemzeti bajnokságo-
kon. Rajtuk kívül 150-200 hallgató tagja egyéb 
sportkluboknak – mondta el Jávor András 
rektorhelyettes a tájékoztatón.

A média képviselői előtt elhangzott, 
hogy a Debreceni Egyetem képzéseivel, 
kutatásaival, létesítményfejlesztéseivel és 
tudományos kapcsolatainak kiépítésével is 
arra törekszik, hogy az intézmény a régió 
sporttudásközpontjává váljon. 

 – November végére – hazánkban egye-
dülálló módon – egy összehangolt megyei-
városi-egyetemi sportstratégia készül, amely 
8-10 évre meghatározza a szakmai munkát. 
Ezt már Bács Zoltán, a Debreceni Egyetem 
kancellárja mondta, majd folytatta. – Ennek 
keretében az egyetem kiemelten támogat né-
hány sportágat, akár a legmagasabb szinten 
is, így például a kosárlabdát.

A sajtóeseményen felszólalt Széles Di-
ána alpolgármester is: – Debrecen egyik 
legerősebb szabadidősportja a kosárlabda, 
körülbelül 600 fiatal űzi. A város kiemel-
ten támogatja ezt a sportágat, hogy olyan 
utánpótlást tudjon nevelni, amely legitimál 
és bevisz minket az első osztályba. 

A DEAC ügyvezetője, Kovács Mari-
anna kiemelte, hogy ez az egész rendszer 
nem működne a Debreceni Egyetem nélkül, 
amely az alapfeltételeket biztosítja létesít-
ményeivel és anyagi támogatásával. Nem 
működne a klub kiváló edzői és sportszak-
emberei nélkül sem, de előrelépni csak az 
ehhez hasonló plusztámogatásokkal lehet.

Természetesen a szerződéskötés előnyei-
ről a másik fél is kifejtette véleményét, így 
Veres Margit, Balmazújváros polgármestere, 
valamint Tiba István országgyűlési képviselő 
is bizakodásnak adott hangot az eseményen. 
Utóbbi elárulta, hogy „jó bornak is kell 
a cégér” alapon a DEAC mint minőségi 
sportklub és a Kamilla Gyógyfürdő mint 
minőségi gyógyfürdő tudják egymást majd 
segíteni, majd hozzátette: – Örömmel vettük, 
hogy az NBI-es férfi kézilabdacsapatunk 
mellett egy másik, első osztályba törekvő 
gárdát is támogathatunk, hiszen az egyete-
mi kosárlabda sikerei révén Balmazújváros 
gyógyfürdője még ismertebbé válhat.

Végül Becsky István, a DEAC kosárlab-
da-szakosztályának vezetője tekintett kissé 
a jövőbe: – Új támogatónk, megerősödött 

Csúcsra törnek kosarasaink 

játékoskeretünk, valamint a kiváló szak-
mai stáb alapján úgy gondolom, minden 
esélyünk megvan arra, hogy 2016 tavaszán 
már első osztályú kosárlabdacsapata legyen 
Debrecennek. A DEAC felnőtt és utánpótlás 
csapatai emellett újra letehetik névjegyüket 
a nemzetközi porondon is. A debreceni 
együttes ugyanis ismét meghívást kapott a 
Nemzetközi Egyetemi Kosárlabda Ligába, 
ahol a fiúcsapat tavaly bejutott a sorozat 
moszkvai négyes döntőjébe.

Az NB I B-s férfi felnőtt csapat idén két 
új játékossal, Jávor Barnával és a monte-
negrói  Filip Patkoviccsal (képünkön) is 
erősödött. Filip Patkovic már több, magasan 
jegyzett bajnokságban is szerepelt. Pályára 
lépett Európa egyik legerősebb bajnoksá-
gában, az Adria Ligában, és három szezont 
Spanyolországban is légióskodott. A DEAC 
Kamilla Gyógyfürdő október 4-én már le 
is játszotta első bajnoki mérkőzését, ahol a 
MAFC II. gárdáját látta vendégül. A 105-
47-es győzelemmel végződő találkozón 
montenegrói játékosunk rögtön bizonyította 
is klasszisát, hiszen húsz szerzett pontjával 
a mezőny legeredményesebb játékosának 
bizonyult.
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Az idén is több mint hetven csapat 
adta le a nevezését az ország egyik 
legnagyobb kispályás labdarúgó-baj-
nokságára, az Aranycsapat legen-
dájáról elnevezett Buzánszky Jenő 
Labdarúgó Egyetemi Kupára.

Ahogy a korábbi ki-
írásokban, úgy idén is a 
csapatokat három osz-
tályba, azaz divízióba 

osztották az elmúlt évek 
teljesítményei alapján. Az 

újoncok automatikusan a leg-
alacsonyabb ligában, azaz a 

Divízió 3-ban bizonyít-
hatnak, míg a legjobbak 
idén is a Divízió 1-ben 
próbálhatnak szerencsét. 

Utóbbiban egyébként tizenkét gárda állt rajt-
hoz az idén, akiket két hatcsapatos csoportba 
sorsoltak a szervezők. A tavalyiakhoz képest 
az idén a Szabolcsi Ragadozók, a Fullos 
Merci, az ÚSE és az Fc De Spurs számít új 
belépőnek. Előbbi kettő az A jelű csoportba, 
míg utóbbiak a B-be kaptak besorolást. Két 
összecsapás már le is ment a topligában, 
a Móré Bendegúz vezette Sinter FC 8:2 
arányban diadalmaskodott a Botafogó 
felett, míg a másik ágon Tornyai Viktorék 
A-Men-je mért 10-3-as verést a FiladelFila 
alakulatára. Azt mondani sem kell persze, 
hogy minden mérkőzésnek döntő jelentő-
sége van, hiszen a többi divízióhoz hason-
lóan itt sem oda-vissza vágós rendszerben 
zajlanak a csoportmeccsek, így mindenki 
csak egyszer játszik egyazon csapattal.

A másodosztályba húsz gárda kapott 
besorolást, őket négy ötfős csoportba osztot-
tak. Az A jelű ötösből időközben visszalépett 
a Csibészek együttese, így ott mindössze négy 
csapat próbálhatja meg, hogy a továbbjutást 
jelentő pozícióba odaérjen. Talán érdemes 
még néhány szót ejteni a tavaly még Divízió 
1-es AEK aTehén gárdájáról, akik ezúttal a 

második vonal B jelű ötösében mérkőzhet-
nek. Ebben a csoportban egyébként már 
egy találkozó véget is ért lapzártánkig, a 
külföldi hallgatókból álló Samba KSA 5:3-
ra győzött a hangzatos nevű BDSRSTNT 
ellenében. A szintén fantáziadús névvel 
ellátott Crystal Paraszt pedig a D csoport 
első mérkőzésén nyert a Csiszolatlan Rókák 
ellen 4:1-re, s ezzel Baradács István brigádja 
vezeti csoportját.

Természetesen az idén is a Divízió 3. 
mozgatja meg a legnagyobb tömeget, az 
előzetesen leadott negyvenhárom nevezett 
csapatból egy már idő előtt visszalépett, 

Elrajtolt a Buzánszky!

így végül két hatcsapatos, s hat ötcsapa-
tos csoportot kreáltak a szervezők. Az A 
jelzésű hatosban ez idáig nem rendeztek 
mérkőzést, ám a B jelűben már kettőt is. Itt 
a Magyar Ászok együttese 5:0 ütötte ki az 
Ellenállók alakulatát, míg a Magyari Dávid 
vezette Üvegszilánkok is magabiztosan 
nyert a Nyugdíjas FC ellenében. Utóbbi 
találkozónak 3:0 lett a végeredménye. A 
C csoportban szereplő, s teljes egészében 
idegenlégiósokra épülő FC Knicks 10:0-ra 
mosta le a szebb jövőben reménykedő Uni 
Cum Laude fiataljait, míg az F csoportban 
a Stroncium 3:0-val abszolválta a Sese elleni 
nyitófordulót. 

Végül, de nem utolsósorban ejtsünk 
szót a Werdel Szépen 9:1-es gálameccsé-
ről is, ahol a Ferenczi Lajossal rohamozó 
vendégek a Csörformansz SE gárdáját 
múlták felül. 

Ugyan még sok idő van hátra a nagydön-
tőig, de biztosak lehetünk benne, hogy az 
idén sem lesz hiány látványos játékban és 
végsőkig kiélezett csatákban. A versenyzők-
nek jó sportolást, a szurkolóknak minél több 
feledhetetlen élményt kívánunk! 

Kovács Miklós
fotó: facebook.com˛/buzanszkycup
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